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UTM – decorată cu medalia „European Quality” 
(Oxford, Marea Britanie,  2010)

Situaţia actuală şi, în special, scrutinul 
electoral se caracterizează printr-o propa-
gandă agre sivă şi de diversiune. În mass-
media, în scopul distanţării alegătorilor de 
oponenţi, se difuzează materiale ce discre-
ditează şi insultă personalităţi notorii, admi-
rate şi susţinute de popor. 

Noi, subsemnaţii, cunoscând îndea-
proape cine este şi ce a realizat pentru dez-
voltarea ştiinţei, tehnicii şi învăţământului 
superior rectorul Universităţii Tehnice a Mol-
dovei, acad. Ion Bostan, am rămas şocaţi în 
urma apariţiei, pe paginile ziarului „Moldova 
suverană” din 3 noiem brie a.c., a unui arti-
col semnat de Iosip Dumbrăveanu. Suntem 
siguri că a defăima o somitate ca acad. Ion 
Bostan, un om de omenie care, aflându-se 
în fruntea UTM pe parcursul a cca 20 de ani, 
s-a definit ca individualitate cu trăsături mo-
rale, intelectuale şi capacităţi manageriale 
deosebite, este poate cea mai gravă crimă 
în ziua de azi. În anii cei mai dificili acad. Ion 
Bostan a reuşit nu doar să menţină pe linia 
de plutire această instituţie de învăţământ 
superior, ci şi s-o dezvolte, s-o democratize-
ze, avansând-o la un nivel internaţional de 
instruire. 

Graţie aptitudinilor sale organizatorice, 
după obţinerea independenţei ţării, în sco-
pul com pletării corpului academic cu tineri 
specialişti, a construit cămine ce corespund 
nivelului eu ropean, un bloc cu 66 de apar-
tamente pentru tineri specialişti la un cost 
de numai 128 de dolari SUA per metru pă-

trat şi un bloc social 
pentru cadrele di-
dactice - locatari ai 
căminelor studen-
ţeşti. De aseme-
nea, Dumnealui 
a organizat mese 
gratuite de 5 ori pe 
săptămână pentru 
sute de studenţi din 
familii social-vulnerabile. 
Sub conducerea acad. Ion Bostan numărul 
studenţilor la specialităţile ajustate la nece-
sităţile economiei naţionale s-a triplat, spo-
rind de la 7 la 22 de mii. 

Realizările ştiinţifice remarcabile în do-
meniul maşinologiei, mecanicii fine, tehno-
logiilor moderne de fabricare a metalelor în 
prezent sunt considerate ca realizări clasice. 
Incontestabile sunt şi alte merite ale acad. 
Ion Bostan, la care nu ne vom referi în acest 
mesaj. 

Articolul menţionat aduce prejudicii în-
tregului mediu academic şi universitar al 
Republicii Moldova, conţine insinuări ne-
justificate şi nu reprezintă decât o încercare 
josnică de denigrare a onoarei şi demnităţii 
acad. Ion Bostan – manager iscusit şi savant 
renumit de talie mondială. 

Acad. Gh. DUCA, acad. I. ABABII, acad. 
T. FURDUI, acad. V. RUDIC, acad. M. BOLO-
GA, acad. Al. CIU BOTARU, acad. B. GĂINĂ, 
m. c. I. TIGHINEANU, m. c. Gr. BELOSTECINIC, 
m. c. Gh. CIMPOIEŞ

C onsiliul Rectorilor din Re-
publica Moldo va îşi expri-

mă indignarea faţă de tentativele 
batjocoritoare ale mass-media care 

s-a înca drat în acţiuni murdare de 
defăimare a rectori lor şi profesorilor 
care nu împărtăşesc minciu na şi dez-

informarea populaţiei. 

De data aceasta ziarul „Moldova suvera-
nă”, în nr. 159 (988) din 03.11.2010, a publi-
cat, sub semnătura jurnalistului Iosip 
Dumbră veanu, un articol cu acuzaţii neîn-
temeiate care lezează nu doar demnitatea 
rectorului UTM, acad. Ion Bostan, care este şi 
preşedinte al Consiliului Rectorilor din RM, 
ci şi a altor rec tori ai universităţilor din Repu-
blica Moldova. 

De mult cunoaştem că această publi-
caţie şi-a asumat misiunea de a ponegri 
adevăra tele valori naţionale. Există foarte 
multe exemple în acest sens – denigrarea 
poeţilor Gr. Vieru, N. Dabija, a întregii spiri-
tualităţi a po porului nostru. Se pare că pă-
puşarul ziarului „Moldova suverană” crede 
că, murdărind cele mai veritabile şi marcan-
te personalităţi, ar pu tea să devină el însuşi 
mai curat. 

Ar fi mai prejos de demnitatea noastră, 
dacă am încerca să coborâm la nivelul aces-
tui ziar şi să combatem minciuna şi aceste 
învinu iri neîntemeiate. 

Lăsând pe seama justiţiei examinarea 
învi nuirii ziarului „Moldova suverană”, Con-
siliul Rectorilor condamnă tentativele neîn-
temeiate ale mass-media angajate în cam-
pania mur dară de defăimare a demnităţii 
rectorilor şi a altor personalităţi. 

C o n s i l i u l 
Rectorilor din 
Republica Mol-
dova cheamă 
toţi oamenii de bună 
credinţă, în special studenţii, părinţii şi buni-
cii lor, să „separe grâul de neghină”, să creeze 
toate pre misele pentru a asigura un viitor 
decent tinerei generaţii, care va prelua şta-
feta de la noi. 

I. ABABII, acad. AŞM, prof. univ., dr. hab., 
rector USMF „N. Testemiţanu”; V. AMARIEI, 
conf. univ., dr., vicepreşe dinte al Consiliului 
Rectorilor, prorector  UTM; G. BELOSTECI-
NIC, m. c. AŞM, prof. univ., dr. hab., rector 
ASEM; V. BE NIUC, prof. univ., dr. hab., rector 
IRIM; S. CAISÎN, conf. univ., dr., rector IFC; L. 
CALMUŢCHI, prof. univ., dr. hab., rector UPS 
Tiraspol (cu sediul la Chişinău); S. CARP, dr. 
în drept, conf. univ., rector al Academiei de 
Poliţie; Nicolae CHICUŞ, conf. univ., dr., rec-
tor UPS „I. Crean gă”; Gh. CIMPOIEŞ, m. c. 
AŞM, prof. univ., dr. hab., rector UASM; Gh. 
CIO CANU, prof. univ., dr. hab., rector USM; 
V. COJOCARU, conf. univ., dr., rector USPEE; 
A. GALBEN, prof. univ., dr. hab., rector ULIM; 
M. DUCA, m. c. AŞM, prof. univ., dr. hab., 
rector al Universităţii AŞM; V. MARINA, prof. 
univ., dr. hab., rector al Academiei de Admi-
nistraţie Publi că; S. MUSTEAŢĂ, conf. univ., 
dr., prorector UCCM; V. MELNIC, conf. univ., 
dr., rec tor AMTAP; R. ODINEŢ, conf. univ., 
dr., rector al Universităţii „Perspectiva-Int”; 
A. POPA, prof. univ., dr. hab., rector US Ca-
hul „B. P. Haşdeu”; Gh. POPA, prof. univ., dr. 
hab., rector US Bălţi; V. RĂILEAN, prof. univ., 
dr. hab., rector „IMI-Nova”; I. SEDLEŢCHI, 
prof. univ., dr., rector USEM; D. SOLOMON, 
prof. univ., dr. hab., rector ATIC 

Chişinău, 5 noiembrie 2010

Să nu discredităm personalităţile 
notorii ale neamului

Declaraţia Consiliului Rectorilor 
din Republica Moldova 

C o n s i l i u l 
Rectorilor din 
Republica Mol-
dova cheamă 
toţi oamenii de bună 

Declaraţia Consiliului Rectorilor 
din Republica Moldova 

sute de studenţi din 

În atenţia absolvenţilor  UTM!
                                                                                         

Pe 18 ianuarie  2011, în incinta Centrului  Universitar – CENIOP, 
blocul  de studii  UTM nr. 5, parter  (str. Studenţilor, 9) se va desfăşura 

Târgul locurilor de muncă
Program:

10.00-10.15  – Deschiderea Târgului
10.15-12.30 – Negocieri între studenţi şi întreprinderi privind
  angajarea în câmpul muncii după absolvirea Universităţii
 Va fi accesibilă şi baza de date a Agenţiei Naţionale pentru Ocuparea Forţei de 

Muncă (ANOFM) privind locurile de muncă vacante pe teritoriul republicii.
 Este binevenită prezentarea la Târg cu CV-ul  completat în prealabil în 2-3 

exemplare (vezi CV-model şi tehnica comunicării cu angajatorii: www.ceniop.utm.md). 
În acest scop pot fi consultate şi catedrele de profil  sau Centrul – CENIOP . 

Stimaţi absolvenţi! 
Nu rataţi şansa de angajare!

Informaţi-vă suficient pentru 
a începe cu succes 

cariera profesională!
    

Relaţii la tel. 92-92-29
Organizatori: Centrul - CENIOP  UTM,              
decanatele UTM, 
catedrele de specialitate UTM

P e 4 noiembrie 2010 sub 
egida prorectorului pentru 

studii de masterat şi doctorat, dna 
Larisa Bugaian, prof. univ., dr. hab., a 

avut loc tradiţionala întâlnire a recto-
ratului cu proaspeţii doctoranzi ai a.I.

Doctorantura, considerată până acum 
o entitate postuniversitară, odată cu noile 
reforme generate de Procesul Bologna, este 
pe cale de a deveni o treaptă universitară. 
În acest context, tot mai des este vehicu-
lată abrevierea LMD referitoare la ciclurile 
noi ale învăţământului universitar european 
– Licenţă, Masterat, Doctorat. An de an Doc-
torantura cuprinde un număr tot mai mare 
de candidaţi, caracterul ei căpătând semne 

distinctive... studenţeşti. De fapt, în esenţa 
sa, doctorandul e student la o treaptă supe-
rioară, cu perspectiva de a deveni profesor 
universitar şi cercetător ştiinţific.

Şcoala Doctorală de Inginerie de la UTM 
are 7 Centre cu profil de doctorat: „Tehnolo-
gii avansate, produse industriale scientointen-
sive şi materiale noi în construcţia de maşini” 
(director – dl V. Dulgheru, prof. univ., dr. 
hab.), „Tehnologii moderne în domeniul elec-
trotehnicii şi energeticii” (director – dl A. Chi-
ciuc, conf., dr.), „Electrotehnică şi Informatică” 
(director – dl Anatolie Casian, prof. univ., 
dr. hab.), „Radioelectronică şi Telecomunica-
ţii” (director – dl Pavel Nistiriuc, conf., dr.), 
„Procesarea, calitatea şi securitatea produse-
lor alimentare” (director – dl Pavel Tatarov, 
prof. univ., dr. hab.), „Arhitectură, construcţii şi 

design” (director – dl Ion Rusu, prof. univ., dr. 
hab.), „Antreprenoriat şi educaţie socioumană 
în inginerie” (director – dna Larisa Bugaian, 
prof. univ., dr. hab.).

La a. I doctoranzii vor studia literatura, 
bibliografia din aria profilului ales, pentru 
a cunoaşte materialul cercetat anterior în 
domeniu. E foarte necesar, deoarece în con-
tinuare doctorandul va trebui sa aducă în 
cercetările sale un plus de noutate ştiinţifică 
şi practică în domeniu.

Întrucât scopul Doctoranturii urmăreşte 
şi pregătirea cadrelor didactice universitare, 
pentru doctoranzii UTM se vor organiza şi 
cursuri de pedagogie, prin Centrul de For-
mare Continuă al UTM. La aceste cursuri pot 
adera şi doctoranzii din exteriorul UTM.

Dl I. Holban, şeful Direcţiei Monitoriza-
rea Doctoranturii la Consiliul Naţional pentru 
Acreditare şi Atestare, conf., dr., a concentrat 
atenţia doctoranzilor asupra formulării tezei 
de doctorat. La finele lunii ianuarie 2011, Se-
natul UTM va aproba temele doctoranzilor. 
Acestea trebuie bine gândite şi formulate, 
deoarece ulterior pot fi reformulate o singu-
ră dată. O formulare bine gândită formează 
un cadru clar, în interiorul căruia doctoran-
dul poate cerceta cu succes maxim.

Dl Anatol Casian i-a însufleţit pe doc-
toranzi prin marea prioritate pe care o au 
– tinereţea. Descoperirile în ştiinţă, pe cât 
arată istoria, s-au făcut de cercetătorii tineri 
de 25-35 de ani. Dnii V. Dulgheru şi P. Nis-
tiriuc le-au urat noilor doctoranzi drum bun 
în ştiinţă. 

Doctorantura
Viitorii profesori universitari 

şi cercetători
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P e 26 octombrie 2010 Sena-
tul UTM a examinat „Totalu-

rile activităţii didactice în a.u. 2009-
2010 şi sarcinile pentru 2010-2011”. 

Un amplu raport la temă a prezen-
tat dl Petru Todos, prim-prorector 

UTM, prof. univ., dr.

În perioada de 
raport s-au realizat 
diverse activităţi de 
asigurare a funcţio-
nalităţii Sistemului 
de Management al 
Calităţii, Sistemului 
de Credite Transfe-
rabile, în baza căro-
ra sunt organizate 
studiile de licenţă, 
ciclul I. Creditele 

acumulate au fost indicate în carnetele de 
note şi suplimentele la diplomă. Au fost or-
ganizate sesiuni intermediare. În contextul 
obligativităţii bacalaureatului, instruirea la 
a.IL a tins să acopere diferenţa şcoală me-
die-liceu. Au continuat studiile de masterat, 
ciclul II, demarate în 2008. Au absolvit stu-
diile, susţinând integral examenul de licen-
ţă, 2214 studenţi de la învăţământul cu frec-
venţă la zi (82,2%) şi 799 cu frecvenţă redusă 
(72,8%). Bacalaureatul a fost promovat de 
412 studenţi (89,56%). Colecţia bibliotecii 
s-a completat cu 15415 ex. de carte şi docu-
mente – 1184 titluri. S-au editat 131 lucrări 
didactico-metodice cu un volum total de 
785.25 c.t. şi un tiraj de 163.40 ex. 

Totodată, reuşita la învăţământul cu 
frecvenţă la zi a constituit: a.IU – 37,8%, 
a.IIU – 42,2%; a.IIIU – 52,5%, îmbunătăţin-
du-se faţă de anul trecut doar cu 2,5%. La 
învăţământul cu frecvenţă redusă reuşita în 
sesiunea de vară a fost de 32,7%. Exmatricu-
lările au constituit 17,6% la învăţământul cu 
frecvenţă la zi şi 26,5% – cu frecvenţă redu-
să. Reuşita scăzută denotă pasivitatea faţă 
de studii a unei părţi considerabile din masa 
de studenţi, subliniind necesitatea intensi-
ficării şi personalizării muncii individuale a
cadrelor didactice cu studenţii. 

În hotărârea adoptată Senatul a obligat 
organele de conducere şi subdiviziunile 
universitare să se implice direct în monito-
rizarea procesului de studii:

• Consiliul de Administraţie să analize-
ze informaţiile decanilor privind rezultatele 
sesiunilor intermediare (noiembrie 2010, 
aprilie 2011), de iarnă şi de vară (februarie, 
septembrie 2010); 

• Consiliile facultăţilor să examineze re-
zultatele reexaminărilor (noiembrie 2010), 
ale sesiunii de iarnă şi reexaminărilor (fe-
bruarie, aprilie 2011);

• Catedrele să examineze rapoartele în-
drumătorilor de grupă privind monitoriza-
rea activităţilor de studii (decembrie 2010, 
aprilie 2011); dările de seamă ale cadrelor 
didactice, rezultatele sesiunii de iarnă (fe-
bruarie 2011);

• Şefii de catedră să se documenteze cu 
situaţia la finele fiecărui semestru, să comba-
tă atitudinea formală din partea cadrelor di-
dactice; să reorienteze tematica seminarelor 
metodice în direcţia implementării şi promo-
vării metodelor de instruire adecvate pregăti-
rii preuniversitare a studenţilor, să promoveze 
implementarea TIC şi a cursurilor on-line.

• Departamentul Managementul Calită-
ţii (şef – dl A. Chiciuc) să elaboreze o structu-
ra nouă a fişei de anchetare a studenţilor la
finele predării disciplinelor de studii, pentru
evidenţierea aspectelor forte şi celor slabe 
în activitatea de predare şi asigurarea per-
fecţionării continue a acesteia.

Î n aceeaşi şedinţă Senatul 
UTM a supus analizei şi pro-

blema privind „Dezvoltarea parte-
neriatului UTM – mediul de afaceri”. 

O informaţie largă la temă a fost 
expusă de către dl Valentin Amariei, 

prorector UTM, conf., dr.

Raportorul a menţionat că facultăţile şi 
catedrele UTM contribuie la extinderea rela-
ţiilor de colaborare cu agenţii economici cu 
scopul racordării procesului de instruire la 
cerinţele ramurilor respective şi îmbunătăţi-
rii instruirii practice a studenţilor. Participa-
rea UTM în proiectul TEMPUS „Dezvoltarea 

parteneriatului universitar cu întreprinderi-
le” a intensificat aceste relaţii.

Departamentul Managementul Calită-
ţii, CENIOP, Centrul de Formare Continuă 
au întreprins acţiuni concrete în vederea 
dezvoltării parteneriatului UTM cu între-
prinderile: au studiat nivelul de realizare a 
aşteptărilor angajatorilor privind calitatea 
instruirii absolvenţilor UTM, au organi-
zat cursuri de formare a formatorilor şi de 
formare profesională continuă a cadrelor 
didactice. Experien-
ţa acumulată se di-
seminează în alte 
universităţi. Planu-
rile de învăţământ 
au fost adaptate la 
cerinţele mediului 
economic. Catedrele 
„Tehnologia Materia-
lelor de Construcţii” 
(FUA) şi „Geodezie, 
Cadastru şi Geoteh-
nică” (FCGC) au lansat în septembrie 2010 
un program de masterat la solicitarea com-
paniei Lafarge Ciment-Moldova – „Ingine-
ria proceselor şi a materialelor minerale de 
construcţie”. Catedra ACGV (FUA) a organi-
zat trei grupe de formare continuă la solici-
tarea întreprinderii MOLDOVA GAZ. FIEB a 
organizat studii de recalificare în speciali-
tatea „Business şi administrare”.

S-a convenit asupra organizării stagiilor 
de practică şi angajării ulterioare în câmpul 
muncii a studenţilor cu întreprinderile din 
Zona Economică Liberă, Bălţi, inclusiv cu 
„Draexlmaier Automitive”, unde vor fi crea-
te cca 7 mii locuri de muncă. Companiile 
„Orange”, „Moldcell”, „Allied Testing” au do-
tat laboratoarele FCIM cu 67 calculatoare, 
iar „StarNet” a donat echipament şi calcula-
toare pentru un laborator ştiinţific. Compa-
niile „SIS Solution & Service”, „Moldcell”, „ÎTŞ 
INFORBUSINESS” au transmis pentru FRT 
echipament în sumă de cca 100 mii Euro. 
Dotări cu calculatoare şi echipament mo-

dern s-au efectuat şi la FTMIA, FCGC, FEn, 
FIMM, FUA, FIMCM. Departamentul Forma-
rea Continuă a Cadrelor Didactice a deschis 
două săli specializate pentru formarea con-
tinuă dotate cu calculatoare, echipament 
modern şi literatură didactico-metodică în 
cadrul acordului de colaborare cu Fundaţia 
Internaţională LED, Lichtenstein în sumă de 
cca 380 mii lei.

UTM a semnat un Acord de colaborare 
cu întreprinderea auto DACIA, România pri-
vind crearea condiţiilor confortabile pentru 
desfăşurarea stagiilor de practică prin co-tu-
telă (conducători de practică de la uzină şi 
UTM) a studenţilor de la FIMM, FIMCM, FRT, 
FEn, FCIM. La iniţiativa Catedrei „Microelec-
tronică şi Dispozitive cu Semiconductori” 
(FCIM) a fost fondată şi înregistrată la Minis-
terul Justiţiei (2.09.2010) Asociaţia Obşteas-
că ,,Societatea Absolvenţilor în Microelec-
tronică ai UTM”.

Ţinând cont de experienţa universită-
ţilor din UE, inclusiv INP Toulouse; AGRO-
CAMPUS Rennes, Universitatea Gand Belgia, 
Universitatea BOKU Viena, Austria privind 
managementul activităţilor de parteneriat 
cu mediul de afaceri, Senatul UTM a hotă-
rât de a examina posibilităţile de coordo-
nare a activităţilor de parteneriat cu agenţii 
economici privind îmbunătăţirea instruirii 
practice a studenţilor. Aceste funcţii ar pu-
tea fi executate de o persoană responsabilă
cu experienţă, care ar exercita funcţiile de 
coordonator a activităţilor de parteneriat în 
cadrul CENIOP. 

În scopul dezvoltării parteneriatului 
UTM cu mediul de afaceri este binevenită 
organizarea conferinţelor universitare anua-
le cu genericul „Dezvoltarea parteneriatului 
UTM cu mediul de afaceri: realizări, schimb de 
experienţă, căi de extindere”, cu participarea 
reprezentanţilor facultăţilor, întreprinderi-
lor, asociaţiilor profesionale, Asociaţiei ab-
solvenţilor, altor instituţii de învăţământ din 
ţară şi de peste hotare.

Senat

Totalurile activităţii didactice în 2009-2010  
şi sarcinile pentru 2010-2011

Consiliul de Administraţie

Sondajul „Opinii ale  
absolvenţilor UTM-2010”

Seria sondajelor la UTM 
continuă. Consiliul de 

Administraţie a audiat în şedinţa 
din 20 septembrie 2010 raportul 
dlui Andrei Chiciuc, şeful Depar-
tamentului Managementul Cali-
tăţii. S-a depus o muncă mare în 

intervievarea a 1795 de absol-
venţi (o rată înaltă – 57 la sută). 

Rezultatele sondajului au fost 
inserate într-o broşură, urmând 
a fi studiate de către decani, şefi

de catedre, servicii. 

Absolvenţii 
au o experienţă 
de 4-5 ani de via-
ţă universitară şi 
un orizont mai 
larg decât alţi 
studenţi. Nota lor 
contează. Deci 
cifrele sondajului 
sunt elocvente 
în multe privinţe. 

La întrebarea „În ce măsură studenţii 
sunt implicaţi în adoptarea deciziilor 
(universitate, facultate, catedră)?” cca 
50-60 la sută din răspunsuri sunt poziti-
ve. E un indicator înalt. Tot aici se înscriu 
şi procentele de la întrebarea aditivă, 
din care reiese că deciziile adoptate co-
respund aspiraţiilor lor. Astfel, indicato-
rul pozitiv se ridică până la 77-83 la sută. 
Rezultă că studenţimea e activă, îi pasă 
cum merg lucrurile la UTM, se implică. 

O poziţie civică a absolvenţilor se 
constată şi în răspunsurile la întrebarea 
„Ce aţi schimba/modifica în activita-
tea universităţii, facultăţii, catedrei?”. 
Şi aici se întrevăd idei de îmbunătăţire a 
condiţiilor de muncă didactică la facul-

tăţi. De exemplu, mărirea numărului de 
ore practice. Absolventul manifestă in-
teres faţă de felul cum se va prezenta el 
mâine în viaţa profesională. El a văzut că 
în timpul stagiilor de practică nu prea 
ajungea să realizeze sarcini reale, îi lip-
seau deprinderile de muncă, deşi teore-
tic ştia ce trebuie să facă. 

Studentul este „clientul” facultăţii, 
dacă e să vorbim în termenii economiei 
de piaţă. Iar universitatea, în calitate de 
„prestator de servicii”, este obligată să 
răspundă solicitărilor. Deci decanatele, 
catedrele vor trebui să caute posibili-
tăţi suplimentare şi să „accentueze” mai 
serios capitolul practic în planurile de 
studii. 

Absolvenţii cer ca înmatricularea la 
UTM să se facă prin examene. E o ati-
tudine civică şi aici. Ei îşi dau seama că 
unele note umflate la absolvirea trep-
tei preuniversitare aduc candidaţi care 
„ocupă necinstit” locurile finanţate de
la buget. Examenele de admitere ar mai 
opri avântul celor care vor să se strecoa-
re „cumva” până la diplomă. 

La întrebarea „Care este opinia dvs. 
privind studierea limbilor străine?” 
procentul „satisfăcător” variază între 70 
şi 85. Faptul denotă buna politică didac-
tică a UTM, care a creat o bază solidă de 
cadre şi materiale didactice. Acum, când 
limbile străine au devenit „aerul” orică-
ror universităţi, indiferent de profil, iată
că UTM satisface cerinţele noilor gene-
raţii de studenţi.

Există în sondaj şi un punct delicat 
sub aspect psihologic, la care absolven-
ţii au răspuns franc, numind profesorii 
cei mai buni. Lista s-a dovedit a fi destul
de lungă şi asta bucură desigur, stimu-
lând munca noastră didactică în conti-
nuare. 

Sub acest generic pe 5 noiembrie 
2010 Departamentul Mana-

gementul Calităţii (şef – dl A. Chiciuc, 
conf., dr.) a organizat un seminar cu şefii

de catedre şi lectorii-responsabili  
pentru organizarea practicii la  

catedre şi facultăţi.

În ultimul timp, conform prevederilor Pro-
cesului Bologna privind realizarea până în 2010 
a Spaţiului Universitar European Unic, accentul 
asupra aspectului practic în pregătirea tine-
rilor specialişti devine tot mai pronunţat. Şi la 
UTM se amplifică căutările de soluţii
pe această linie. Seminarul „Stagii 
practice – practici bune” s-a înscris 
logic în contextul dat.

Dna Valentina Bulgaru, şefa 
Catedrei „Modelarea şi Tehnologia 
Confecţiilor din Piele”, FIU, a infor-
mat asistenţa despre proiectul unui 
„Ghid pentru organizarea stagiilor 
de practică la UTM”, elaborat de un 
grup de lectori de la facultăţile noa-
stre. Ghidul-proiect însumează ex-
perienţa UTM şi a altor universităţi 
din ţară şi din străinătate – România, 
Franţa, Belgia, Rusia – şi se bazează pe docu-
mentele emise de Administraţia UTM şi organe-
le ierarhic superioare din RM. S-au luat în calcul 
şi prevederile Procesului Bologna la tema sta-
giilor de practică în universităţi. Ghidul trebuie 
să devină un îndrumător actual şi permanent 
pentru toţi cei 3 actori ai stagiilor de practică: 
profesorul, studentul, angajatorul (agentul eco-
nomic). La stadiul de proiect, acest ghid poate fi
completat cu noi idei, propuneri, sugestii.

Participanţii la seminar au meditat serios 
asupra ajustării tematicii stagiilor de practică 
la necesităţile angajatorilor. S-a menţionat: 
practica studenţilor îşi va atinge scopul dacă 
se va ţine cont de necesităţile mereu schimbă-
toare din producţie. Se cere deci o conexiune 
organică între procesul didactic şi dezvoltarea 
producţiei pe diferite specialităţi, deci între ca-
tedră, profesor şi angajator (agent economic). 

Cum se face această conexiune? Iată întrebarea 
la care au căutat să răspundă, pe exemplul pro-
priei activităţi, unii şefi de catedră: dl Ilie Nucă 
(„Electromecanică şi Metrologie”); dl Artur Ma-
cari („Tehnologia Conservării”, FTMIA); dna An-
gela Scripcenco („Tehnologia Confecţiilor din 
ţesături şi Tricoturi”, FIU). La seminar şi-a expus 
opinia şi dl Ion Volentir, şeful Secţiei studii la 
Universitatea Agrară de Stat din RM.

Au fost expuse multe idei constructive pri-
vind stagiile de practică organizate la diferite 
întreprinderi din republică, dar şi din Franţa, 
Belgia, România, unde studenţii UTM au tot mai 
multe ocazii benefice. Unele stagii de practică

se organizează şi în cadrul UTM – la Centrul de 
Cercetări „Metrom” de la FEn, Centrul de Imple-
mentare a Tehnologiilor Avansate „Etalon” etc.

La seminar au participat şi studenţi/mas-
teranzi de la UTM şi UASM, care au trecut sta-
gii în Moldova, Franţa, Belgia. Ei şi-au împăr-
tăşit experienţa lor de începători în domeniul 
practicii de producţie, dar şi unele impresii, 
idei novatoare. Natalia Leancă, studentă FIU, 
a făcut un stagiu de practică la fabrica de tri-
cotaj „Steaua Reds” din Chişinău; Tatiana Gor-
neţ, FTMIA – la întreprinderea de prelucrare 
a cărnii „AviSelect” din Bulboaca, Anenii Noi; 
Alexandru Jantuan, masterand FEn – la un 
institut de cercetări din Belgia; Elena Tem-
ţunic, masterandă FCGC – într-un laborator 
la Universitatea din Gent, Belgia; Veaceslav 
Burlacu, masterand UASM – într-o gospodă-
rie agricolă din Franţa.

Seminar
„Stagii practice – practici bune”
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P e 21 octombrie 2010 Consi-
liul Rectorilor, Oficiul Naţio-

nal TEMPUS şi Ministerul Educaţiei 
au convocat un seminar în tema ar-

dentă a finanţării universitare în RM
în condiţiile unor factori de maximă 

atenţie, cum sunt concurenţa şi situa-
ţia demografică. La seminar au par-

ticipat vicerectori ai universităţilor 
de stat, reprezentanţi ai ministerelor 

Educaţiei, Finanţelor, Economiei, 
Consiliului republican al  

sindicatului educaţiei şi ştiinţei,  
oameni de afaceri.

Dl Valentin Amariei, prorector UTM, 
vicepreşedinte al Consiliului Rectorilor, a 
subliniat în cuvântul de deschidere că sub-
iectul finanţării universitare are semnificaţii
importante pe linia extinderii autonomiei 
universitare. Acest aspect a fost adus în ac-
tualitate în discuţiile multilaterale pe margi-
nea Codului Educaţiei şi a perfecţionării gu-
vernării universitare, prevăzută de Procesul 
Bologna, la care RM este parte. 

Dl Valentin Arion, coordonatorul Ofi-
ciului Naţional TEMPUS, a expus un succint 
tablou al Programului TEMPUS al UE, care 
în cei 17 ani de aplicare în RM a contribuit 
esenţial la dezvoltarea învăţământului su-
perior autohton. S-a ajuns, precum se ştie, la 
structura universitară în două cicluri: Licenţă 
şi Masterat. Acum suntem la etapa de com-
pletare a formulei învăţământului superior 
cu cel de-al treilea ciclu – Doctoratul, astfel 
că se încetăţeneşte formula LMD, cum o cere 
Procesul Bologna. În acest context a devenit 
o realitate pozitivă mobilitatea studenţilor şi 
profesorilor spre şi dinspre Europa, moderni-
zând pas cu pas învăţământul superior din 
RM, incluzându-l în Spaţiul European Univer-
sitar Unic. În cei 17 ani, Programul TEMPUS a 
adus în învăţământul nostru superior cca 13 
miliarde de euro – un suport financiar solid,
ce se înscrie în subiectul seminarului dat. 

Dl Arion a lansat îndemnul la o partici-
pare mai activă a universităţilor cu propu-
neri de proiecte, pentru a atrage fonduri 
financiare pe linia Programului TEMPUS şi 
a dezvolta în continuare învăţământul su-
perior din RM. Acum în lista priorităţilor pe 
tematica proiectelor se cer idei la „Guverna-
rea universitară”. Până în prezent universită-
ţile noastre nu au lansat nicio propunere la 
acest subiect. Urmează deci ca această posi-
bilitate să fie fructificată.

Dna R. Ghilan, şef-adjunct departament 
la Ministerul Finanţelor, a făcut o prezentare 
a modalităţilor actuale de finanţare a insti-
tuţiilor de învăţământ superior de stat din 
Moldova – 16 la număr: 11 instituţii sub-
ordonate Ministerului Educaţiei şi câte una 
– ministerelor Agriculturii şi Alimentaţiei, 
Sănătăţii, Culturii, AŞM, Academiei de Admi-
nistrare Publică pe lângă Preşedintele RM.

Pe marginea celor expuse de dna Ghilan 
s-a formulat, între altele, şi cerinţa de a ela-
bora un regulament-criteriu, pe baza căruia 
să se vadă clar cum se finanţează de la bu-
getul de stat diferite instituţii de învăţământ 
superior, avându-se în vedere diferenţierea 
lor după specificul profilului: inginerie, me-
dicină, agricultură, cultură etc.

S-a evidenţiat şi faptul că finanţarea
doar pe criteriul numărului de studenţi este 
depăşită. Trebuie să se ia în calcul şi aspectul 
cercetărilor ştiinţifice, fără de care o institu-
ţie de învăţământ superior scade în calitate, 
putând chiar să dispară.

Dl Victor Roşca, prorector la Univer-
sitatea Agrară de Stat din Moldova, prof. 
univ., a adus în discuţie aspecte proaspete, 
oarecum neobişnuite pentru noi, cei care 
am moştenit din trecut o singură menire a 

instituţiei de învăţământ superior – a instrui 
specialişti. Această misiune supremă a uni-
versităţilor rămâne a fi fundamentală, dar
în situaţia economică nouă se vede clar că, 
pentru a supravieţui, ele trebuie să găseas-
că noi surse de finanţare pe lângă alocările
bugetare.

Proiectele TEMPUS ar fi una din sursele
financiare care ar susţine universităţile din 
RM, acestea însă nu pot fi permanente şi 
generale pentru întregul spectru univer-
sitar.

Asociaţia Universităţilor Europene, a 
subliniat dl Roşca, s-a preocupat serios de 
problema finanţării universitare, demon-
strând că subiectul este general în lume. Din 
statistici se observă că instituţiile de învăţă-
mânt superior tot mai mult se orientează 
spre mediul economic, cu care contractează 
diferite investigaţii şi acomodări de pregăti-
re a specialiştilor fie la pregătirea iniţială, fie
la formarea continuă. În felul acesta, apare 
un mijloc destul de eficient de finanţare uni-
versitară.

Donaţiile, care pot fi stimulate sub in-
fluenţa diferitelor motive, aduc şi ele finanţe
în puşculiţa universitară pentru a menţine 
calitatea superioară a studiilor.

Întru susţinerea instituţiilor de învăţă-
mânt superior se formează şi Asociaţii ale 
foştilor absolvenţi, acestea reuşind să gă-
sească fonduri nu doar cu caracter umani-
tar, ci chiar pe bază de interes reciproc între 
universităţi şi agenţii economici.

Universităţile europene se folosesc de 
diferite proiecte UE pentru a absorbi fondu-
ri comunitare prevăzute pentru dezvoltarea 
învăţământului superior. În acest sens acum 
se dovedeşte a fi foarte benefic Programul

Cadru-7, agreat şi de 
multe universităţi din 
RM.

Universităţile euro-
pene se orientează şi 
spre afaceri proprii, fapt 
ce poate servi drept re-
per pentru instituţiile 
de învăţământ superior 
de la noi. Este vorba de 
un antreprenoriat logic, 
natural, având în vede-
re caracterul instituţiei: 

inginerie, medicină, agricultură, economie 
etc. Într-un asemenea antreprenoriat se pot 
include şi studenţii prin organizaţiile lor, di-
ferite subdiviziuni universitare şi universita-
tea ca entitate aparte.

Problema finanţării universitare, precum
arată statisticile europene, devine acută în 
unele ţări din cauza reducerii alocărilor de 
la bugetul de stat. În acest caz iniţiativa in-
stituţiilor de învăţământ superior pe linia 
căutării de surse financiare alternative de-
vine extrem de necesară. Instituţiile care nu 
se mobilizează pe acest făgaş pot să se po-
menească sub semnul de întrebare al supra-
vieţuirii.

La seminar a fost abordat şi aspectul 
autonomiei financiare a instituţiilor de învă-
ţământ superior. Factorul autonomiei finan-
ciare într-un context logic cu alocările de la 
bugetul de stat ar stimula iniţiativa univer-
sităţilor în căutarea şi generarea surselor 
alternative, astfel ameliorându-se întreaga 
paletă de probleme.

În cadrul instituţiilor de învăţământ su-
perior trebuie să apară o structură de mar-
keting universitar, care, acumulând toate 
informaţiile din domeniu, ar căuta în per-
manenţă soluţii în acest context vital pentru 
ele – finanţarea. Sigur că pe această linie va
trebui conformată şi legislaţia corespunză-
toare, fapt impus de realitatea economiei de 
piaţă, în care acţionează si universităţile.

Seminar

Finanţarea universitară

Colegiul Tehnic 
al UTM pregăteşte 
specialişti în dome-
niul construcţiei de 
maşini la specialită-
ţile „Tehnologia pre-
lucrării materialelor” 
şi „Maşini-Unelte şi 
Scule”. În domeniul 
industriei construc-
ţiei de maşini schim-

bări radicale se produc la fiecare 10-15 ani,
deci pregătirea tehnicienilor cu studii medii 
este, poate, cea mai predispusă spre forma-
rea unei culturi a învăţării.

În scopul perfecţionării formării profesi-
onale a elevilor, în anul de studii 2008-2009 
corpul didactic al Colegiului a participat la 
implementarea proiectului HIFAB INTER-
NAŢIONAL, iniţiat de Ministerul Educaţiei, 
care prevedea studierea cerinţelor antre-
prenorilor faţă de pregătirea specialiştilor 
din veriga medie în domeniul construcţiei 
de maşini. Astfel, s-au efectuat sondaje cu 
absolvenţii instituţiei noastre şi agenţii eco-
nomici parteneri: SA „ASPA” Orhei, Uzina 
„TOPAZ” SA, SRL „Aileron-M”, SA „IN-
COMAŞ”, SA „INTEH”, SC „ELECTRO-
MAŞINA”, SRL „F-Line–Tehnologies”, 
SA „AVIATEHNOLOGIE” ş.a., în total 20 
de organizaţii.

Împreună cu partenerii noştri am 
ajuns la concluzia că echipa pedago-
gico-inginerească trebuie să realize-
ze un feedback mai energic cu absol-
venţii. Tânărul specialist trebuie pre-
gătit astfel, încât el să asigure capaci-
tatea întreprinderii de a concura pe 
piaţă. E nevoie să stabilim de urgenţă 
disciplinele de perspectivă care vor fi
utile elevilor atât în perioada de stu-
dii, cât şi în procesul de muncă la în-
treprinderi. Tânărul specialist trebuie 
să se perfecţioneze continuu, pentru 
a corespunde cerinţelor pieţei mun-
cii la ora actuală şi în viitor.

  Propunerile agenţilor econo-
mici la schimbările care trebuie să 
fie introduse în programele de învă-
ţământ şi modalităţile de realizare a 
acestora sunt prezentate în schema 
următoare.

Administraţia Colegiului a studiat 
cu atenţie propunerile agenţilor eco-

nomici de a modifica planurile şi programe-
le de învăţământ. Am ajuns la concluzia: ve-
chea strategie a pregătirii nu este suficient
de eficientă. Astăzi se cere asigurarea unei
pregătiri individuale  a elevului la discipline-
le propuse. Astfel, întreprinderile vor avea 
specialişti calificaţi şi noi vom putea realiza
un feedback între piaţa muncii şi Colegiu.

Trebuie revăzut numărul disciplinelor, în 
favoarea programelor strategice. Calificarea
tânărului specialist trebuie să corespundă 
cerinţelor pieţei muncii, ca el să asigure ca-
pacitatea întreprinderii de a concura.

Urmează să invităm specialişti de la în-
treprinderile de ramură şi profesori de înaltă 
calificare de la instituţiile de învăţământ su-
perior, ceea ce e posibil, deoarece Colegiul 
Tehnic este o subdiviziune a UTM.

Legile economiei de piaţă cer o atitudi-
ne nouă faţă de pregătirea specialiştilor în 
domeniul construcţiei de maşini. Problema 
principală ţine de asigurarea calităţii învăţă-
mântului, care poate fi realizată prin pregăti-
rea individuală şi de sine stătătoare a elevilor.

Ce înseamnă pregătirea individuală ori-
entată spre viitorul loc de muncă?

Prin lucrul de sine stătător, lucrările gra-
fice, individuale, proiectele de an, dările de
seamă de la practica tehnologică şi de ab-
solvire, teza de diplomă, elevul se pregăteş-
te pentru viitorul loc de muncă. De aceea 
el trebuie să-şi aleagă singur tematica co-
respunzătoare. Astfel, el va avea un cuvânt 
de spus şi în alegerea disciplinelor de spe-
cialitate. Piaţa muncii acceptă specialişti cu 
cunoştinţe profunde.

Elaborarea tezelor de diplomă de către 
elevi se efectuează la întreprinderi cu tema-
tica propusă aici şi cu ajutorul consultanţilor 
la compartimentul tehnologic, constructiv 
şi managerial al tezei de diplomă.

Ar fi binevenită majorarea duratei stagii-
lor de practică:

• Practica de iniţiere: 2-3 săptămâni  
(anual),

• Practica tehnologică: 8-10 săptămâni,
• Practica de absolvire: 5-6 săptămâni.
În noul plan de studii Colegiul a inclus 

următoarele discipline: „Bazele grafice ale
proiectării”, „Sisteme de comandă”, „Bazele 
proiectării proceselor tehnologice asistate de 
calculator”. În programele disciplinelor exis-

tente sunt introduse compartimente ce oferă 
elevilor posibilitatea  de a cunoaşte utilajul 
tehnologic modern, tehnologiile noi de pre-
lucrare a materialelor în procesul de instruire. 

Pentru ca să facă faţă procesului de în-
văţământ, cadrele didactice trebuie să cu-
noască utilajul tehnologic modern şi tehno-
logiile avansate în prelucrarea materialelor, 
utilizate la întreprinderile industriale. În 
acest scop, profesorii Colegiului urmează 
sistematic cursuri de perfecţionare la cate-
drele Facultăţii de Inginerie şi Management 
în Construcţia de Maşini a UTM şi la între-
prinderile constructoare de maşini: Uzina 
„TOPAZ” SA, întreprinderea cu capital străin 
SRL „Aileron-M”, SA „ASPA” Orhei, SA „ALI-
MENTARMAŞ” ş.a.

Un rol deosebit în pregătirea specialiş-
tilor din veriga medie o are orientarea pro-
fesională; alegerea conştientă a profesiei. E 
necesar ca elevii să fie îndreptaţi la studii de
către întreprinderi. Îndreptările la locul de 
muncă acordate absolvenţilor noştri ne aju-
tă să menţinem o conexiune permanentă 
între Colegiu şi întreprinderi.

În pregătirea specialiştilor pentru viito-
rul loc de muncă un rol deosebit îi 
revine şi pregătirii economice, pen-
tru ca în viitor ei să poată înfiinţa
propria afacere. Colegiul propune 
ca în planurile de învăţământ să fie
prezent un modul economic, care 
va include următoarele discipline:

- Bazele economiei de branşă,
- Managementul industrial,
- Marketing,
- Bazele antreprenoriatului.
Sondajele au fost efectuate 

pentru a completa neajunsurile din 
programele de studii. Conştienti-
zăm că specialistul pregătit de noi 
trebuie să aplice la locul de muncă 
şi cu inovaţii proprii (know-how).

Corpul didactic al Colegiului 
Tehnic recunoaşte că lacunele 
identificate în cadrul implementării
programului au fost lichidate doar 
parţial şi că trebuie să lucrăm per-
manent pentru soluţionarea pro-
blemelor respective.

Andrei PENDUS,
directorul Colegiului Tehnic 

al UTM

Veriga medie

Cerinţe moderne în pregătirea specialiştilor

Propunerile agen�ilor economici privind schimb�rile
ce urmeaz� a fi introduse în programele de înv���mânt

Preg�tim dup� programe 
standarde, f�r� a �ine cont de 
cerin�ele pie�ii muncii, f�r� a 

realiza feedback 

Calificarea absolventului  e 
îndreptat� spre realizarea 

problemelor învechite 

A revedea num�rul
disciplinelor în folosul 
programelor strategice 

Calificarea tân�rului specialist 
trebuie s� corespund�

concuren�ei pie�ii muncii �i s�
asigure capacitatea 

întreprinderii de a concura 

Pia�a muncii e în dinamic� �i
cere speciali�ti în domenii noi, 
dar programele sunt orientate 

pe disciplinele clasice 

Elevul nu poate s� participe în 
alegerea disciplinelor de studiu 
�i în modul acesta nu poate vota 

pentru utilitatea lor. 

Cuno�tin�ele c�p�tate  la 
institu�ia de înv���mânt 

sunt insuficiente de a 
acoperi cerin�ele pie�ii
muncii, cuno�tin�ele 

suplimentare le cap�t� la 
întreprindere, ce nu este 
convenabil companiilor 

De schimbat strategia 
înv���mântului  prin 

preg�tirea speciali�tilor 
pentru viitorul loc de 

munc�, asigurând lucrul 
individual la  disciplinele 

propuse

Le etapa de specializare se studiaz�
din toate câte pu�in, sperând c� va 

acoperi cerin�ele pie�ii muncii. 
Trebuie s� se �in� cont nu de 

cantitate, ci de calitate 

Pia�a va primi speciali�ti
califica�i în diferite 

domenii �i se va realiza 
feed-back-ul dintre 

cerin�ele pie�ii �i
institu�iile de înv���mânt

Calificarea tân�rului specialist, 
de regul�, nu corespunde 

cerin�elor locului vacant pe 
pia�a muncii 

Va da posibilitatea de a ridica 
calitatea cuno�tin�elor la 

disciplinele strategice. 

Calitatea cuno�tin�elor e sc�zut�
la nivelul instruirii individuale a 

elevului

Va permite ridicarea continu� a 
calific�rii, conform cerin�elor

pie�ii muncii �i a ocupa locurile 
vacante propuse. 

Tân�rul specialist trebuie s� se 
perfec�ioneze continuu, s� se 
înscrie la diferite cursuri de 
specialitate, cu certificarea 

corespunz�toare, care i-ar permite 
angajarea la noul loc de munc�.

Nimeni nu poate s� înl�ture lacunele 
în cuno�tin�ele elevului, deoarece 
este nevoie de o perioad� lung� de 

adaptare �i aloca�ii financiare, care 
pot asigura adaptarea tân�rului 

specialist la cerin�ele pie�ei muncii. 

De invitat profesorii cu 
calificare înalt� de la 

institu�iile superioare de 
înv���mânt

Pentru predarea noilor 
discipline lipsesc cadrele 

calificative �i cu experien�� de 
munc�

Propunerile agenţilor economici privind schimbările 
ce urmează a fi introduse în programele de învăţământ
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În luna iulie 2010 grupa aca-
demică-0813, a.II, specialitatea 
„Ingineria şi Managementul 
Zăcămintelor şi Mineritului”, 
FCGC, a efectuat un interesant 
stagiu de practică cu excursii 
în Valea Jiului, or. Petroşani, 
România. Grupa a fost condu-
să de dl Sergiu Lungu, lector 
asistent la Catedra „Geodezie, 
Cadastru şi Geotehnică”, UTM, 
şi dl Tudor Goldan, prof. univ., 
dr. ing. la Universitatea Petroşani – instituţie 
ce are rolul de centru ştiinţific al cunoscutu-
lui bazin carbonifer Valea Jiului.

Pentru studenţii noştri, specializaţi în in-
gineria zăcămintelor şi mineritului, stagiul 
de practică într-un bazin atât de bogat sub 
aspect geologic, sub egida unei universităţi 
specializate în domeniu a fost ca o carte pli-
nă de informaţii ştiinţifico-tehnice intuitive.
Evident, dările de seamă ale studenţilor au 
inclus mult material ilustrativ – dovadă a 
eficienţei acestui stagiu. Una dintre ele este
şi cea a studentului Andrei Gasnaş, prezen-
tată pe 8 octombrie 2010.

Geologia este o ştiinţă care studiază con-
stituţia internă a globului terestru / scoarţei 
pământeşti. La noi în RM sub aspect geolo-
gic viitorii ingineri în domeniu ar putea ve-
dea mult mai puţine tablouri de specialitate 
decât într-un asemenea bazin carbonifer ca 
Valea Jiului sau munţii Parâng din vecinăta-
te cu zăcăminte de cărbune şi configuraţii
stratigrafice specifice, cu urme de floră şi 
faună, care ajută la stabilirea vârstei relati-
ve a depozitelor sedimentare purtătoare de 
cărbune, cu poziţia rocilor înconjurătoare. 
Sau zăcăminte de granit, situate uneori la  
mici adâncimi, convenabil pentru exploata-
re. Sau roci descopertate din munţii Parâng, 
ce denotă diferite fenomene geodinamice, 
în special alunecări de teren. Studenţii au în-
tâlnit acolo diverse tipuri de roci: marmură, 
şist micaceutic (mică – minerale cristalizate, 
cu luciu sticlos, sidefos, ce se desfac ușor în 

foi subţiri, 
elastice și 
transparen-
te), cuarţ, 
şest argilos 
etc. 

Studenţii au avut posibilitatea 
să vadă şi marile acumulări de apă 
de la Petroşani, Sântămăria Orlea, 
Covragiu – baraje solide, hidro-
centrale, canale de aducţiune, lăr-
gind mult orizontul lor de viitori 

ingineri, la Porceni – cariera cu mari zăcă-
minte de granit, unde lucrează mecanisme 
enorme, moderne, automatizate şi electro-
nizate, iar la Petrila – abataje, puţuri cu gale-
rii moderne, conştientizând diferenţa dintre 
studierea în aulă, din manual şi prelegerea 
profesorului, şi realitatea bogăţiilor subpă-
mântene.

Universitatea Petroşani cu facultăţile 
sale – de Mine, de Maşini şi Instalaţii Elec-
tromecanice – a fost desigur cununa sta-
giului-excursie pentru studenţii UTM. Aici 
studenţii au savurat o bogăţie inimaginabi-
lă de mostre de minerale în Laboratorul de 
Geologie. Mostre mineralogice, dar cu un alt 
specific – în Laboratorul de Paleontologie şi
Stratigrafie. Despre multitudinea mecanis-
melor, aparatelor pentru diferite măsurări 
în duritatea rocilor, studenţii noştri pot afla
doar din manuale, reviste, pe când în Labo-
ratorul de Geomecanică le-au văzut şi le-au 
încercat, au lucrat cu ele.

Actualmente la FCGC există un Centru 
de cercetări geomecanice ale proceselor 
geologice periculoase, unde prin diferite 
sponsorizări s-au adunat mai multe meca-
nisme şi aparate care ar aduce un plus di-
dactic pentru această specialitate. Cu regret 
însă, deocamdată Centrul nu funcţionează 
la capacitate maximă, spune cu tentă critică 
dl prof. Simion Orlov, veteran al domeniu-
lui geologic-geotehnic la UTM. 

Specialitatea „Ingineria şi Manage-
mentul Zăcămintelor şi Mineritului” este 
tânără, înfiinţată la UTM prin hotărâre de 
guvern în anul 2003. În devenirea sa, are 
nevoie de mai multă susţinere, cu mai 
multă dăruire. Are nevoie de laboratoare, 
pentru început cel puţin unul, mai uşor de 
fondat – „Topografie Minieră”. Are nevoie şi 
de principalele maşini de forat, pentru ca 
studenţii, ieşind pe teren, să poată extrage 
mostre de sol, de roci pentru examinările 
practice.

Bineînţeles, stagiile-excursii în România 
ajută mult în procesul didactic, dar trebuie 
să facem tot posibilul şi aici pe loc, pentru 
ca noua specialitate să prindă forţă.

În Valea Jiului
Dl Viorel Gorneţ, 

lector superior la Ca-
tedra „Tehnologia con-
servării”, FTMIA, este 
responsabil pentru or-
ganizarea practicii stu-

denţilor la specialitatea „Tehnologia cărnii şi 
produselor din carne”. În acest sens se con-
turează un tablou pozitiv, susţinut de argu-
mente palpabile.

Studenţii anilor II şi III şi-au făcut stagiile 
de practică la întreprinderi importante de 
prelucrare a cărnii din RM: „Carmez” (Chi-
şinău), „Valul lui Trăian” (Văratic, Ialoveni), 
„Sormeteor”, „Debutsor” (Soroca), „Avise-
lect” (Bulboaca, Anenii Noi), „Pegas”, „Alex 
neusim”, „Mavita” (Chişinău), „Trei purcei” 
(Bălţi), „Mercomez Lux” (Mereni, Anenii Noi), 
„Daneco lux” (Măgdăceşti, Criuleni).

Multişoare întreprinderi. Dar să luăm 
în consideraţie că tehnologia cărnii are un 
caracter foarte meticulos, iar responsabili-
tatea pentru inofensivitatea produsului finit
este extrem de mare. Alimentaţia, sănăta-
tea consumatorului impune exigenţe mari 
de igienă. Sunt nişte factori specifici pentru
asemenea întreprinderi. Ele nu au, în condi-
ţiile Moldovei, aspecte de mărime industria-
lă enormă, în schimb aduc a... farmacie, dacă 
observăm cerinţele de igienă şi ordine.

La practică se admit grupe nu prea mari 
– câte 1-5  studenţi la o întreprindere, sta-
giile având două aspecte: „De studii” (după 
a.II) şi „Tehnologică” (după a.III). Durata – 5 
săptămâni.

Dl Gorneţ este responsabil de practică 
de mai mulţi ani, are legături fructuoase cu 
întreprinderile din ramură, or acest fapt faci-
litează realizarea acestui însemnat segment 
didactic în formarea profesională. S-au în-
cheiat contracte de colaborare. Întreprin-
derile au interes să angajeze viitorii absol-
venţi, iar catedra este asigurată cu locuri de 
practică. Aproape la toate întreprinderile de 
prelucrare a cărnii din întereaga republică la 
posturi de conducere lucrează absolvenţi ai 
Catedrei „Tehnologia Conservării”.

Anul acesta stagii de practică de 5 săp-
tămâni au fost organizate pentru două gru-
pe de la finele a. II – 60 de studenţi. Într-o
întreprindere sunt asemenea secţii: recep-
ţionarea materiei prime (a cărnii); mezeluri; 
semifabricate din carne; conservare-carne. 
Studentul face practica de fond în una din 
secţii, iar în celelalte secţii ceva mai sumar. 
Sigur că toţi respectă şi igiena, învăţând-o 
foarte strict, problemă importantă într-o în-
treprindere de carne.

Grupele de la finele a. III – 63 de studenţi
de la studii cu frecvenţă la zi şi cu frecvenţă 

redusă – au avut o practică mai complica-
tă: pregătirea compoziţiei produsului. Este 
o muncă serioasă, e vorba de chimie, de 
reţete, de procente pentru fiecare element
nutritiv din compoziţia unui salam: apă, car-
ne, grăsime, adaosuri alimentare (amidon, 
proteine vegetale, proteine animaliere), 
condimente. Totul se face la aparate, stu-
dentul este foarte solicitat în muncă, pentru 
a putea forma un salam gustos şi inofensiv 
din punct de vedere microbiologic. La final,
pentru salamul dat la laboratorul de control 
se eliberează un certificat de calitate, care
trebuie să corespundă standardelor euro-
pene „ISO”.

Înainte de a merge la practică, fieca-
re student trece un control medical foarte 
riguros. Studenţii caută să execute toate 
cerinţele, dat fiind că ulterior şefii întreprin-
derii vor angaja preponderent studenţii cei 
mai exemplari.

Întreprinderile de prelucrare a cărnii 
caută mereu să-şi doteze secţiile cu aparate 
noi, procurate din Occident. Studenţii caută 
să însuşească la practică şi aceste aparate.

Fiecare student are un caiet de practi-
că, care îl ajută să-şi întocmească ulterior 
darea de seamă. În acest caiet studentul 
completează următoarele capitole: „Scurtă 
caracteristică a întreprinderii”, „Caracteristi-
ca materiei prime (cărnii) şi a materialelor 
auxiliare (adaosuri alimentare)”, „Studiul 
operaţiunilor tehnologice”, „Standardizare şi 
controlul calităţii (deservirea laboratorului)”, 
„Serviciul ecologic la întreprindere”, „Amba-
lajul şi metodele de ambalare”.

Precum se vede, studenţii de la Catedra 
„Tehnologia conservării” trec o practică mul-
tilaterală, formându-şi astfel în mod funda-
mental profesia.

Tehnologia cărnii

Dimineaţa zilei de 5 august promitea o 
zi ordinară. În timp ce priveam ştirile mati-
nale, a sunat telefonul. Era coordonatorul 
meu ştiinţific, profesor şi inginer cu renume,
dl Nicolae Secrieru. Mesajul a fost scurt, 
dar important pentru mine: doi masteranzi 
de la FRT au fost delegaţi la şcoala de vară 
din Grecia – Olga Ghâncul şi subsemnatul, 
Oleg Barladean. Tematica scolii avea un ca-
racter interdisciplinar: fizica ingineriei, teh-
nologii informaţionale şi comunicaţionale, 
nanotehnologii, conjugate sub genericul 
„Nanotehnologii şi nanomateriale în cerce-
tarea interdisciplinară”. 

O altă noutate plăcută: la iniţiativa recto-
rului, acad. Ion Bostan, cheltuielile pentru 
deplasarea noastră în Grecia (câte cca 180 
euro pentru fiecare) şi le-a asumat UTM.

Am luat legătura cu Olga şi cu un alt 
masterand de la Facultatea de Fizică a USM, 
Sergiu Drăguţa, inclus în aceeaşi delegaţie, 
şi iată-ne gata de drum. 

Înainte de plecare ne mai aştepta o 
surpriză: acad. Valeriu Canţer, delegatul 
principal şi unul dintre organizatorii şcolii 
de vară, ne-a propus să plecăm în Grecia cu 
automobilul său personal. Senzaţional! 20 
de ore de drum cu automobilul în compania 
unei somităţi a ştiinţei naţionale!

La aeroportul Thessaloniki ne-a salutat 
călduros un omulean de statură joasă, care 
ne-a condus până la clădirea şcolii de vară. 
Lecţiile urmau să aibă loc în or. Epanomy, 
situat la 25 km distanţă de Thessaloniki. Aici 
am şi fost cazaţi pe parcursul celor 10 zile de 
stagiu.   

Când am ajuns la faţa locului, a demarat 
imediat ceremonia de deschidere a şcolii de 
vară, în frunte cu acelaşi omulean scund, 
prof. Elias Aifantis, după care au urmat ne-
mijlocit orele. La şcoala de vară au participat 
23 de masteranzi şi doctoranzi din SUA, Gre-
cia, China, R. Moldova, Serbia, India. Am fă-
cut cunoştinţă şi am început să comunicăm 

într-o engleză cu diferite accente 
regionale. 

A doua zi eram prezenţi la pre-
legeri, programate de la orele 9.00 
până la 12.30 şi de la 14.00 până la 
17.00. Masteranzii din Moldova au 
fost remarcaţi de prof. Aifantis ca 
fiind foarte punctuali.

Potenţialul didactic al scolii e 
foarte înalt, fiind selectaţi profesori 
redutabili ai universităţilor din Grecia 
şi din alte ţări – Serbia, SUA, R. Mol-
dova, Rusia. Tematica lecţiilor a fost 
foarte diversă, profesorii noştri erau 
plăcut surprinşi, când li se puneau 

la dispoziţie materiale noi din alte domenii: 
ştiinţa avansează cu paşi rapizi. 

Pe lângă programul de bază, ne-au fost 
prezentate şi ore de cultură generală. La 
una dintre aceste lecţii ne-a fost prezentat 
un mecanism de contorizare a timpului din 
sec. II î.e.n., care cu o precizie inedită pen-
tru acele vremuri cronometra timpul în ore, 
zile, luni, ani şi sute de ani, prezicând chiar şi 
astfel de evenimente specifice ca eclipsele.
Într-o seară, la ora de cultură, sub acompa-
niamentul chitarei, am fredonat cântece în 
română, rusă, sârbă şi greacă, după care ne-
am aventurat în ritmuri de dansuri naţiona-
le greceşti. 

Proiectul şcolii de vară din Grecia a fost 
planificat pentru cinci ani şi îşi propune de a
cultiva mixuri de ştiinţă pentru a obţine rezul-
tate semnificative. Pe parcursul celor 10 zile
de instruire, fiecare participant trebuia să-şi
aleagă un domeniu de cercetare şi o echipă, 
cu care ulterior să colaboreze. Voi mai sub-
linia că ne-am simţit foarte mândri de pre-
zentarea solidă a dlui prof. Canţer, audiată cu 
mult interes de tinerii din diferite ţări. 

În ultima zi a şcolii de vară au fost discu-
tate şi totalizate rezultatele acestei activită-
ţi, planificate şi distribuite programele echi-
pelor de cercetare. Se preconizează ca până 
la sfârşitul anului fiecare echipă să prezinte
un proiect de cercetare şi să pregătească o 
comunicare pentru şcoala din vara viitoare. 
Astfel, ediţia următoare a şcolii de vară va 
conţine în program şi o conferinţă ştiinţifică
a absolvenţilor ei.

Oleg BARLADEAN, 
masterand UTM

Amintiri din vacanţă
Cum am făcut carte pe litoralul Mării Egee 

Centrul „UNESCO”
Prin hotărârea Senatului UTM din 18.03.10 

şi ordinul rectorului nr. 208-r din 22.03.2010, 
la FUA a fost inaugurat un Centru de Cercetări 
şi Educaţie în domeniul Ingineriei Mediului şi 
Managementului Ecologic „UNESCO”. 

Centrul a fost deschis în baza specialităţii 
„Ingineria Mediului” şi a laboratorului de „Bio-
geochimie” al Catedrei „Ecotehnie, Manage-
ment Ecologic şi Ingineria Apelor UNESCO/
Cousteau” şi asigură un ciclu complex de in-
vestigaţii ştiinţifice: cercetări fundamentale şi 
aplicative, implementări practice,  promovea-
ză cooperarea pe plan naţional şi internaţio-
nal prin organizarea conferinţelor în dome-
niul cercetării, educaţiei ecologice, ingineriei 
mediului şi managementului  ecologic.

Activităţile Centrului includ: aprofunda-
rea cercetărilor în domeniul ingineriei mediu-
lui şi managementului ecologic; organizarea 
cercetărilor ştiinţifice fundamentale şi aplica-
tive orientate spre soluţionarea problemelor 
de pregătire a cadrelor de înaltă calificare;
acordarea în bază de contract a serviciilor 
tehnologice de Ingineria Mediului şi Manage-
mentului Ecologic; elaborarea tehnologiilor 
de ameliorare a situaţiei ecologice la între-
prinderi; studiul gestionării deşeurilor solide, 
lichide şi gazoase şi ameliorării situaţiei eco-
logice la întreprinderile industriale; executa-
rea expertizei ecologice în vederea elaborării 
acţiunilor de lichidare a consecinţelor poluării 
mediului; elaborarea documentaţiei de pro-
iect a rampelor de deşeuri în raioanele RM şi a 
înverzirii teritoriilor adiacente etc.

Centrul conlucrează cu AŞM, ministere-
le, departamentele şi agenţii economici.

Iacob BUMBU, 
directorul Centrului „UNESCO”, 

prof. univ., dr. hab. 
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Bursa e un mare 
succes, fără în-
doială. Dar un suc-
ces posibil, atunci 
când munceşti 
cu străduinţă, 
cu interes pro-
fesional, cu 
plăcere pen-
tru cunoaş-
tere.

S a n d a 
G h e n g h e a 
spune că a 
învăţa bine 
este nu doar 
un bine ce îl faci p e n t r u 
tine personal, ci şi o datorie cetăţenească 
– pentru a deveni un bun specialist într-o 
profesie de care are nevoie societatea, adică 
toţi cei apropiaţi: părinţii, rudele, prietenii. 
Când conştientizezi rolul tău de student la 
un asemenea nivel de responsabilitate, si-
gur că înveţi cu mai multă ardoare, plăcere 
chiar, spune bursiera de merit. Ea consideră 
că regimul de muncă intelectuală trebuie 
impregnat cu efort fizic, pentru a nu dăuna 
sănătăţii. 

La UTM s-au luat în considerare ambele 
aspecte de viaţă studenţească, posibilităţi 
de educaţie fizică se oferă destule, deci să 
fie folosite. O spunem deschis: cei 4 bursie-
ri de la FAF-FCIM impresionează şi printr-o 
condiţie fizică bună, citeşti optimism pe 
feţele lor, fapt ce confirmă înţelepciunea 
lor de a combina fericit, activ fizicul cu in-
telectualul.

Sergiu Ivanov are publicaţii în cule-
gerile unor conferinţe ştiinţifice la care a 
participat sau... nu a participat personal, 
trimiţându-şi doar tezele. E vorba de con-
ferinţe ştiinţifice internaţionale, desfăşurate 
în Spania, Germania, Japonia. Cum a reuşit? 
Simplu, zice el, prin studii, studii sistemati-
ce. În opinia lui, orice student poate obţine 

succese, dacă respectă 
acest criteriu – studiile 

sistematice. Fără rup-
turi, goluri, care 
se recuperea-
ză foarte greu. 
Fiind în a. IV ter-
minal, reuşeş-
te să şi lucreze 
– la Institutul de 
Matematică al 

AŞM. Are aple-
care deosebită 
pentru matema-
tici. La întreba-

rea dacă nu i se 
pare matematica prea uscată în abstracţiile 
sale, zâmbeşte: el vede flori printre formule 
şi ecuaţii. De altfel, vede flori peste tot în na-
tură, inclusiv în munca de studii.

Alexei Panin, bursier Victoriabank şi 
Moldcell, zice că nu poate adăuga nimic 
nou, decât că munceşte zi de zi la studii, de 
aici şi succesul. Şi el vede viaţa larg. Lucrea-
ză la o firmă de profilul tehnologiilor infor-
maţionale şi tocmai munca la firmă îi arată 
ce trebuie să facă în timpul lecţiilor – să stu-
dieze sistematic. Susţine ideea  colegilor săi: 
termenul „sistematic” contează mult în pro-
cesul învăţăturii. Din păcate, unii studenţi 
păcătuiesc la capitolul „frecvenţa la lecţii”, 
or tocmai aici se încalcă principiul „sistema-
tic”. Alternează şi el cartea cu exerciţiul fizic, 
cu distracţia, pentru a respecta, cum zice, 
„echilibrul vieţii”.

Dmitri Andreev, bursier Victoriabank, 
spune că fiecare om are un potenţial inte-
lectual. E bine ca el să caute, să valorifice 
acest potenţial, iar pentru aceasta trebuie 
să ai voinţă, să nu te leneveşti. 

E o plăcere să-i tot asculţi pe asemenea 
studenţi, care ştiu ce vor, pentru că se uită la 
propriul eu şi la voinţa din jur cu multă res-
ponsabilitate, cu multă energie tinerească, 
cu iubire de muncă.

Studenţi buni (care învaţă bine) avem mulţi la UTM – mii. 
Bursierii (de studii) sunt cei mai buni dintre cei mai 

buni. Ei constituie elita studenţimii. Dar avem şi bursieri cu 
un calificativ mai înalt – de merit. Am ţinut să-i cunoaştem 

pe unii dintre ei şi astfel ne-am întâlnit cu 4 bursieri de merit 
de la FCIM, Filiera Anglofonă: Sanda Ghenghea – bursieră 
Victoriabank; Alexei Panin – dublu bursier: Victoriabank şi 

Moldcell; Dmitri Andreev – bursier Victoriabank; Sergiu Ivanov 
– bursier al Republicii Moldova, toţi fiind în a.IV.

Bursieri de merit

Bursa e un mare 
succes, fără în-
doială. Dar un suc-
ces posibil, atunci 
când munceşti 
cu străduinţă, 
cu interes pro-

învăţa bine 
este nu doar 

succese, dacă respectă 
acest criteriu – studiile 

sistematice. Fără rup-
turi, goluri, care 
se recuperea-

Matematică al 
AŞM
care deosebită 
pentru matema-
tici. La întreba-

 bursier al Republicii Moldova, toţi fiind în a.IV.
Reprezentanţii băncii, rec-

torii şi studenţii au menţionat 
că acest parteneriat este un 
exemplu de succes de res-
ponsabilitate socială a unui li-
der pe piaţa bancară din RM.

Vlad Plahotniuc, preşe-
dintele Consiliului de Admini-
straţie VictoriaBank, iniţiator 
al Programului de burse Vic-
toriaBank: – Ne-am propus să 
vă acordăm acest suport nu 
neapărat ca parte materială, 
ci ca un imbold de motivaţie 
pentru aspiraţiile voastre. Şi vă promitem că 
vom fi alături de voi şi după absolvire. Gru-
pul nostru e dispus să angajeze specialiști 
tineri cu viziuni şi abordări noi în proce-
sul de muncă. La rândul vostru, trebuie să 
depuneţi eforturi maxime pentru a încheia 
cu succes studiile și a vă încadra în câmpul 
muncii.

Natalia Politov-Cangaș, președinta 
VictoriaBank: – Proiectul a demarat în cadrul 
Programului de Responsabilitate Socială 
Corporativă în scopul promovării şi stimulă-
rii viitorilor specialiști în diferite domenii de 
activitate din economia RM.

Ion Bostan, rectorul UTM: – Proiectul de 
burse VictoriaBank corespunde obiectivelor 
Procesului Bologna de edificare a unui sis-
tem educaţional de calitate, prin stimularea 
studenţilor într-o competiţie deloc ușoară 
pentru a obţine rezultate meritorii în studii. 

Grigore Belostecinic, rectorul ASEM: 
– Apreciez bunele relaţii între mediul de 

stat şi cel de afaceri. Succesul businessului 
depinde de capacitatea universităţilor de a 
pregăti profesioniști și deschiderea mediu-
lui de afaceri, inclusiv a VictoriaBank, spre 
colaborare și dialog. 

Gheorghe Ciocan, rectorul USM: – Mai 
întâi vin performanţele academice, apoi 
cele profesionale. Acest proiect consti-
tuie o investiţie în instituţiile noastre de 
învăţământ și speram ca va avea o durabi-
litate ulterioară.

Mariana Panainte, studentă UTM: – Sin-
cere mulţumiri pentru acest aport financiar. 
Sunt unica care a beneficiat atât de bursa 
socială, cât și de cea de merit. Vă sunt foarte 
recunoscătoare.

Câştigătorii burselor au fost selectaţi după 
următoarele criterii de eligibilitate: au efectu-
at integral activităţile didactice din planul de 
învăţământ; au o medie generală minimă de 
„9,5” pentru bursele de merit şi cel puţin „8” 
pentru bursele sociale (studenţi orfani). 

100 de studenţi ai UTM, USM şi ASEM au beneficiat 
de burse pentru a.u. 2010-2011 în mărime de 650 lei lu-

nar. Mai mult. Unii studenţi vor beneficia şi de 
locuri de muncă în cadrul VictoriaBank.

Bursieri Moldcell-2010 din par-
tea UTM au devenit: Olga Suşiţcaia, 
Victor Zanosiev, Alexei Panin, Oleg 
Barladean, Alexandru Cerchez, Na-
talia Ciobanu, Ion Cojocaru. Ei au 
trecut cu brio cele 2 probe ale concur-
sului: elaborarea dosarului şi susţine-
rea interviului.

Într-o atmosferă festivă, directorul 
general Moldcell, dl Chiril Gaburici, a 
înmânat studenţilor diplomele de bur-
sieri, menţionând: – Farmecul acestui 
proiect constă în faptul că oferim tine-
rilor nu doar susţinere financiară, dar şi 
o pregătire adiţională plus oportunităţi 
de angajare imediat după absolvirea facul-
tăţii. Ne mândrim că prin Bursa Moldcell am 
contribuit la formarea a 135 de tineri pro-
fesionişti cu respect pentru valorile euro-
pene în afaceri.  Din numele întregii echipe 
Moldcell îi felicit pe noii bursieri şi le doresc 
să beneficieze din plin de această oportuni-
tate. Bine aţi venit în familia Moldcell!

Proiectul „Bursa Moldcell”, lansat în anul 
2005, oferă studenţilor atât suport financiar, 
cât şi avantaje, perspective tentante pe ter-
men lung – ocazia de a învăţa şi a lucra ală-
turi de cei mai puternici specialişti din Mol-

dova. Pe parcursul 
celor şase ediţii ale concursului numărul 

participanţilor per ediţie a crescut de la 15 
la 25; bursa totală a fost mărită de la 5.000 
lei la 13.500 lei; a fost extins numărul de uni-
versităţi cu drept de participare în concurs, 
fiind incluse şi instituţiile de învăţământ din 
regiunile de sud şi de nord ale republicii; ci-
fra totală a beneficiarilor se ridică în prezent 
la 135 de bursieri, 21 dintre care fac astăzi 
parte din familia celor 353 de angajaţi ai 
operatorului; bugetul total alocat pentru 
burse în cadrul celor şase ediţii ale proiectu-
lui constituie cca 2 milioane de lei. 

P e 10 noiembrie a.c.,  26 de stu-
denţi din ultimul an de studiu şi 

masteranzi din patru universităţi din RM 
(UTM, ASEM, USM, US Bălţi), învingători 

ai celei de-a VI-a ediţii a proiectului anual 
„Bursa Moldcell”, au vizitat operatorul de 
telefonie mobilă pentru a face cunoştinţă 
cu echipa, planurile de colaborare pe vii-

tor şi a primi diplomele de bursieri. 

Pe 17 noiembrie, de Ziua Internaţio-
nală a Studentului, cei 264 de studenţi 
din familii social-vulnerabile care au 
participat la I ediţie a concursului „Burse 
suplimentare pentru tinerii din familii 
dezavantajate” au primit burse anuale 
sociale în valoare de la 560 până la 1500 
de dolari. 

Angela Muşet, directoarea Centrului 
de Informaţii Universitare (CIU), a subliniat 
în cadrul festivităţilor dedicate finaliştilor că 
proiectul îşi propune să contribuie la redu-
cerea inegalităţii de acces la studii, oferind 
tinerilor dezavantajaţi suport financiar şi 
informaţional pentru integrarea lor în so-
cietate. 

În cadrul proiectului se vor organiza şi 
activităţi suplimentare pentru bursieri: semi-
nare, workshop-uri. Din cei 312 studenţi care 
au participat la proiect, 64 au beneficiat de 
burse anuale în valoare de 1500 dolari, 106 
– burse de 1000 dolari, iar 94 – de 560 dolari. 

Bursele au fost oferite în cadrul unui pro-
iect organizat de Centrul de Informaţii Uni-
versitare cu suportul financiar al Fondului de 
Urgenţă. Acesta este un program internaţio-
nal, creat de George Soros, pentru atenuarea 
efectelor negative ale crizei economice mon-
diale în Europa Centrală, de Est şi Sud-Est şi 
Asia Centrală. Prin intermediul acestui Fond, în 
Moldova sunt implementate în prezent patru 
proiecte în valoare de 5 milioane de dolari. 

Burse pentru tineri defavorizaţi

Spre bucuria noa-
stră, „Balul bobocilor” 
desfăşurat mai întâi la 
toate cele 10 facultăţi 
ale UTM, apoi în finală 
pe universitate a de-
monstrat un nivel 
de cultură sporit, 
o gamă largă de 
creaţii artistice 
şi manifestări cu 
caracter civic pro-
nunţat. 

Finala „Balului bobocilor”-UTM a avut 
loc pe 10 noiembrie 2010 la clubul „Faraon” 
din sectorul Râşcani al capitalei, în prezenţa 

a circa o mie de studen-
ţi. Cele 10 perechi parti-
cipante, câte una de la 
fiecare facultate, au con-
curat în trei probe: Pre-
zentarea, Tema de aca-

să: „Sunt student!” 
şi Dans (un colaj din 
câteva ritmuri: dens, 
popular, rock, vals).

Locul I a revenit 
perechii de la FRT – 
Ana Nistiriuc şi Dan 

Şveţ. Locul II a fost împărţit de două perechi 
– Elena Andronache şi Victor Putin (FCIM), 
Antonina Ilievici şi Andrei Tatar (FEn). Lo-
cul III s-a oferit cu generozitate celorlalte 7 
perechi.

Sala i-a aplaudat copios pe învingăto-
ri. Bravo, „bobocilor”! Bravo şi organizato-
rilor – birourilor sindicale de la facultăţi, 
comitetului sindical-studenţi al UTM (pre-
şedinte – Anatol Alexei, vicepreşedinte 
– Radu Mânzat), dar şi decanatelor, rec-
toratului, care au susţinut avântul „boboci-
lor” cu premii pe potriva talentului, muncii 
şi cheltuielilor lor.

Pe 16 noiembrie 2010 a avut loc finala 
interuniversitară a „Balului bobocilor”. Repre-
zentanţii UTM – Ana Nistiriuc şi Dan Şveţ 
au obţinut şi aici o victorie merituoasă – lo-
cul II.

Educaţie şi… prin distracţie

Educaţie şi… 
prin distracţie

„Balul bobocilor” e o distracţie. Dar şi un mijloc de educaţie în acelaşi timp. 
Pregătindu-se de „bal”, „bobocii” învaţă cum să vorbească, cum să se îmbrace, 

cum să danseze, cum să se comporte cu o fată (un băiat). În plus, îşi dezvoltă 
imaginaţia, puterea de creaţie sub diferite aspecte, simţul propriei demnităţi. 
Capacitatea de a se prezenta bine le poate aduce titlul de „Miss” sau „Mister”. 

E important pentru ei.

ANUNŢ REDACŢIONAL 
Te aşteptăm în echipă!

Cititorii noştri fideli – studenţi, profesori, colaboratori ai UTM, care doresc să scrie 
la ziarul „Mesager Universitar”, pot trimite un e-mail pe adresa romelina@list.ru 
sau suna la tel: 48.83.57;  32.55.01.

Te aşteptăm să fii alături de noi!  Te aşteptăm să fii Mesagerul… generaţiei tale!
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R e z u l t a t e l e 
cercetărilor comu-
ne a trei fizicieni 
– un moldovean 
şi doi americani 
originari din Chi-
na: Oleg Lupan 
de la Catedra „Mi-
croelectronică” a 
Universităţii Teh-
nice a Moldovei, 

Lee Chow şi Guandyu Chai de la Uni-
versitatea din Florida Centrală, SUA, au 
fost publicate pe coperta prestigioasei 
reviste ştiinţifice „Physica Status Solidi 
B” (iulie, 2010).

Lucrarea cuprinde noi metode tehnolo-
gice de elaborare a nanosenzorilor, în bază 
de structuri individuale de oxid de zinc (ZnO) 
cu dimensiuni mici. Pentru producerea sen-
zorilor s-a folosit ca bază un nanofir şi un na-
notetrapod de ZnO şi raza focalizată de ioni.

Noua tehnolo-
gie permite moni-
torizarea plasării în 
spaţiu a structurilor 
individuale de ZnO, 
care au capacitatea 
de a detecta diverse 
gaze în concentra-
ţii reduse şi radiaţii 
ultraviolete. Este 
demonstrată sensi-
bilitatea oxidului de 
zinc faţă de diferite 
gaze – hidrogen, oxi-
gen, amoniac, oxid 

de carbon, bioxid de carbon şi se 
oferă noi oportunităţi pentru utilizarea lui.

Oleg Lupan, conf. univ., doctor în ştiin-
ţe fizico-matematice, efectuează cercetă-
rile date în cadrul studiilor postdoctorale, 
în laboratoare specializate din RM, SUA, 
Franţa.

Profesorii noştri
Oleg Lupan – pe coperta unei 

reviste internaţionale
R e z u l t a t e l e 

cercetărilor comu-
ne a trei fizicieni 
– un moldovean 
şi doi americani 
originari din Chi-

Oleg Lupan
de la Catedra „Mi-

torizarea plasării în 
spaţiu a structurilor 
individuale de ZnO, 
care au capacitatea 
de a detecta diverse 
gaze în concentra-
ţii reduse şi radiaţii 
ultraviolete. Este 
demonstrată sensi-
bilitatea oxidului de 
zinc faţă de diferite 
gaze – hidrogen, oxi-
gen, amoniac, oxid 

de carbon, bioxid de carbon şi se 

Pe 29 octombrie 2010, dl Tudor Ambros, 
prof. univ., dr. hab. la Facultatea de Energe-
tică a UTM, a fost distins cu înaltul titlu de 
„Doctor Honoris Causa” al celebrei Facultăţi-
centenare de Inginerie Electrică, Energetică 
şi Informatică Aplicată 
a Universităţii Tehnice 
„Gh. Asachi” din Iaşi.

Multiplele merite 
ale prof. Tudor Ambros 
în domeniul energeti-
cii din R. Moldova şi 
pe planul cercetărilor 
ştiinţifico-tehnice şi 
didactice în nobila 
cauză de pregătire a 
noilor contingente de 
tineri ingineri licen-
ţiaţi în energe-
tică sunt bine 
cunoscute în 
comunitatea 
ştiinţifică şi 
pedagogică a 
universităţilor 
tehnice din 
cele doua ţări 
surori – Republica 
Moldova şi România.

Conferirea înaltului titlu dlui Tudor Am-
bros s-a înscris în suita festivităţilor consa-
crate Centenarului (1910-2010) Facultăţii de 
Inginerie Electrică, Energetică şi Informatică 

a Universităţii Tehnice „Gh.  Asachi” din Iaşi.
Din partea UTM la eveniment au parti-

cipat: conf., dr. Nicolae Nogoreanu, şeful 
Departamentului Resurse Umane, Secreta-
riat şi Relaţii cu Publicul; conf., dr. Ilie Nucă, 

şeful Catedrei de Electromecanică; conf., dr. 
Andrei Chiciuc, şeful Departamentului Ma-
nagementul Calităţii; prof. univ., dr. hab. Ion 
Stratan, decanul Facultăţii de Energetică, 
prof. univ., dr. Petru Todos, prim-prorector.

Redacţia ziarului UTM „Mesager Univer-
sitar” aderă la afluxul impresionant de feli-
citări adresate dlui prof. Tudor Ambros cu 
ocazia acestui frumos eveniment.

Tudor Ambros – 
Doctor Honoris Causa la Iaşi

noilor contingente de 
tineri ingineri licen-
ţiaţi în energe-

surori – Republica 

De peste 
două decenii prof. 
Iacob Bumbu 
este preocupat 
de studierea ele-
mentelor chimice 
în ecosistemele 
naturale şi artifici-
ale din Moldova. 
În baza cercetă-
rilor fundamen-
tale ale D-sale au 
fost elaborate noi 

procedee de optimizare a nutriţiei minerale 
a plantelor şi animalelor agricole, a devenit 
posibilă efectuarea raionării biogeochimice 
a microelementelor pe teritoriul RM. Cerce-
tările conţinutului, migraţiei, concen traţiei, 
repartizării I, Co, Zn, Cu, Mn, Fe, Pb, Sr, Se, 
Ni în sistemele rocă-sol, sol-plantă, sol-apă, 
sol-bentos, plantă-organism, implementate 
în hărţi complexe biogeochimice, sunt folo-
site pe larg în economia naţională – medici-
nă, agricultură, protecţia mediului etc.

Este considerat fondatorul ştiinţei bio-
geochimiei în condiţiile RM. 

Pe parcursul celor 55 de ani de activitate 
ştiinţifico-didactică, a contribuit la pregă-
tirea mai multor generaţii de specialişti de 
înaltă calificare în domeniile biologiei, eco-
logiei, pedagogiei, medicinii, agriculturii, 
ingineriei mediului (peste 10 mii studenţi, 
masteranzi, doctoranzi etc.).

Este membru al Consiliului specializat 
D.03.93.50 pe lângă Institutul Naţional de 
Ecologie, membru al Consiliului Ştiinţific al 
FUA, vicepreşedinte al Academiei Naţionale 
de Ştiinţe Ecologice din RM. Este directorul 
Centrului de Cercetare şi Educaţiei în dome-
niul ingineriei şi managementului ecologic 
„UNESCO ” ,  pe care l-a fondat în 2010.

Profesor de onoare al Universităţii de 
Nord Baia Mare, România, membru titular 
al Academiei Internaţionale de Ecologie şi 
Informatică din Sankt Petersburg, Federa-
ţia Rusă, biografia d-lui este nominalizată 
în Dicţionarul Specialiştilor în „Who’s Who” 
în ştiinţa şi tehnica românească, vol. l, 1996. 
Veteran al muncii din 1988.

În perioada 1958-2009 participă la nu-
meroase fo ruri ştiinţifice (conferinţe, simpo-
zioane, seminare) republicane şi internaţio-
nale, iar în 1981 a fost unul din organizatorii 
Conferinţei Unionale din fosta URSS pe pro-
blemele microelementelor şi rolul lor în bio-
logie, medicină şi agricultură desfăşurată în 
or. Chişinău.

Rezultatele cercetărilor obţinute stau la 
baza elaborării a 5 brevete de invenţii.

Este autor al peste 250 de lucrări ştiin-
ţifice, didactico-ştiinţifice, îndrumări me-
todice, inclusiv 14 monografii, 4 manuale 
pentru studenţi, masteranzi  şi doctoranzi, 
4 broşuri etc.

Ion IONEŢ, 
şef Catedră EMEIA, dr., conf. univ.

Iacob Bumbu – 
fondatorul biogeochimiei în Moldova

În perioada 23-25 septembrie 
2010 UTM a găzduit cea de-a V-a 
ediţie a Simpozionului inter-
naţional „Cucuteni – 5000 
Redivivus: ştiinţe exacte 
şi mai puţin exacte”. Eve-
nimentul a fost organizat 
de cele două universităţi-
surori – Universitatea Tehni-
că din Moldova şi Universitatea 
Tehnică „Gh. Asachi” din Iaşi, 
susţinute de Universitatea „V. 
Alecsandri” din Bacău, Academia 
de Ştiinţe Tehnice din România, 
Forul Democrat al Românilor din 
Moldova, Liceul Teoretic de Crea-
tivitate „Prometeu”. În cadrul 
Simpozionului au activat trei 
secţii ştiinţifice, fiind prezenta-
te 38 de comunicări, reprezen-
tând opera unor autori singulari 
sau colective de autori din R. Moldova, Ro-
mânia, Rusia, Franţa, SUA, Germania etc.

Interesul ştiinţific larg este stimulat de 
gradul înalt al culturii civilizaţiei Cucuteni 
– remarcabilă cultură neolitică, una dintre 
cele mai vechi din Europa, care a înflorit 
acum 5000-6000 de ani, între Carpaţi şi Ni-
pru, timp de aproape un mileniu. Ea a  pre-
cedat cu câteva sute de ani aşezările umane 
din Sumer şi Egiptul Antic, fiind amplasată 
pe o suprafaţă de cca 350.000 kilometri pă-
traţi, pe teritoriul actual al României, RM şi 
Ucrainei, primindu-şi numele după satul 
omonim din apropierea oraşului Iaşi, unde 
în 1884 au fost descoperite primele vestigii. 

Uneltele rudimentare arată că traiul 
acestor oameni era foarte simplu, dar cera-
mica pictată pe care ne-au lăsat-o a ajuns 
la un nivel de rafinament rămas neîntrecut. 
Deşi vasele datează de peste 5000 de ani, 
rezistând cam 150 de generaţii umane, cu-
lorile s-au păstrat intacte. Acesta este ma-
rele mister al ceramicii cucuteniene. Un alt 
aspect important: vasele din lut cucutenie-
ne datează dintr-o perioadă în care încă nu 
exista roata olarului. Cu toate acestea, ele 
erau de cele mai diverse mărimi şi forme, 
fiind aproape simetrice, ceea ce vorbeşte 
despre o înaltă măiestrie a meşterilor care 
le-au confecţionat. 

Se spune că, în acele timpuri, oamenii 
cunoşteau şi diferite procedee de prelucra-
re a aramei, de obţinere a unor aliaje, pre-
cum cel de cupru şi argint. Mai mult. Acei 
strămoşi ai civilizaţiei umane aveau sate cu 

multe case paralelipipedice  şi chiar tem-
ple, ceea ce vorbeşte despre un înalt grad 
de inteligenţă a lor. În construcţii, la fel ca 
şi în ornamentele care împodobesc vasele 
de ceramică, se întrevăd  motive geometri-
ce. Ce simbolizează aceste spirale, vârteju-
ri, romburi, triunghiuri, cercuri, meandre, 
zigzaguri? Ce dorea să transmită, care era 
gândirea meşterului (artistului) din perioa-
da Cucuteni-Tripolie? Vestigiile cucuteniene 
ne transpun într-o altă lume, cu o filozofie 
aparte, pe care este dificil să o înţelegem 
pentru a descifra şi a reconstitui civilizaţia 
Cucuteni-Tripolie.

Organizatorii Simpozionului şi-au pro-
pus să discute despre trecutul şi tradiţiile 
acestei culturi. 

– Cultura Cucuteni este un domeniu 
deosebit de complex, unde se îmbină ele-
mente ale culturii, tehnicii, medicinii, drep-
tului, arhitecturii. Numai în discuţii şi dezba-

teri apar idei veritabile şi e posibilă 
o colaborare mai strânsă a specia-

liştilor din R. Moldova şi de peste 
hotare din diverse domenii ale 

ştiinţelor exacte şi mai puţin 
exacte, a declarat Preşedin-
tele interimar al RM, dl Mihai 

Ghimpu, Preşedinte al Parla-
mentului. 

În opinia şefului statului, cu-
noaşterea aprofundată a acestei 
culturi este foarte importantă şi 

noi trebuie să fim mândri că aici a 
apărut cea mai importantă şi avansa-
tă cultură neolitică din întreaga lume. 
„Am putea spune că este o popu-

laţie care a dat naştere civilizaţiei 
europene, găsind continuitate în 
cultura românească. Elementele 
de port popular, ceramica meşte-

rilor populari din satele noastre mai 
păstrează elemente ale acestei culturi mis-
terioase, care depăşeşte chiar şi civilizaţia 
europeană”, a accentuat Mihai Ghimpu.

Preşedintele ţării a mai specificat că 
aceste manifestări ştiinţifice de ţinută aca-
demică, care deja au devenit tradiţionale şi 
care reunesc un număr mare de specialişti şi 
cadre didactice de înalt prestigiu din diverse 
centre universitare ale ţării şi din străinătate, 
constituie un prilej inedit de a contura, pe 
de o parte progresele în descoperirile isto-
riei civilizaţiei Cucuteni, iar pe de altă parte 
– o deschidere către comunicare cu savanţi 
notorii din domeniu, care poate fi pusă în 
slujba cunoaşterii şi popularizării culturii 
Cucuteni.

Profesorul Lorin Cantemir de la Univer-
sitatea Tehnică „Gh. Asachi” din Iaşi, Doctor 
Honoris Causa al UTM, a menţionat că or-
ganizarea unor asemenea simpozioane in-
ternaţionale este foarte importantă atât din 
punct de vedere ştiinţific, deoarece permite 
efectuarea unui schimb de opinii dintre spe-
cialiştii din domeniu, cât şi practic, oferind 
posibilitatea studenţilor să se documenteze 
mai aprofundat de la personalităţi notorii 
despre cultura Cucuteni.

În opinia profesorului Alexandre Her-
lea de la Université de Technologie de Bel-
fort-Montbéliard din Franţa, cultura Cucu-
teni este un simbol al apartenenţei RM la 
Europa. „Trecutul este un argument actual şi 
un argument al viitorului acestui stat în ma-
rea familie a ţărilor europene”, a spus prof. 
Herlea.

Simpozionul s-a bucurat de prezenţa 
multor personalităţi marcante, între care 
Alexandru Moşanu, ex-preşedinte al Par-
lamentului RM, dl Leonid Bujor, ministrul 
Educaţiei, Nicolae Dabija, preşedintele 
Forului Democrat al Românilor din Mol-
dova, Vasile Puiu, rectorul Universităţii 
„V. Alecsandri” din Bacău, Eugen Grebeni-
cov, academician al Academiei de Ştiinţe 
a Federaţiei Ruse, Mihai Tun, primar de 
Cucuteni ş.a.

De notat că la lucrările Simpozionului 
au participat şi mulţi studenţi ai UTM, fapt 
ce contează mult în consolidarea speranţei 
de continuitate a conştientizării mereu mai 
profunde a valorilor perene ale neamului.

Rolul de organizator şi moderator al 
simpozionului le-a revenit, ca şi la ediţiile 
precedente, dlui Valerian Dorogan, pro-
rector UTM, prof. univ., dr. hab., şi dlui Vale-
riu Dulgheru, prof. univ., dr. hab. UTM.

Simpozion internaţional

Cucuteni: istorie veche, 
istorie nouă românească 
În perioada 23-25 septembrie 

2010 UTM a găzduit cea de-a V-a 
Simpozionului inter-

– 5000 
e exacte 

. Eve-
nimentul a fost organizat 
de cele două universităţi-
surori – Universitatea Tehni-
că din Moldova şi Universitatea 
Tehnică „Gh. Asachi” din Iaşi, 
susţinute de Universitatea „V. 
Alecsandri” din Bacău, Academia 
de Ştiinţe Tehnice din România, 
Forul Democrat al Românilor din 
Moldova, Liceul Teoretic de Crea-
tivitate „Prometeu”. În cadrul 
Simpozionului au activat trei 
secţii ştiinţifice, fiind prezenta-
te 38 de comunicări, reprezen-
tând opera unor autori singulari 

teri apar idei veritabile şi e posibilă 
o colaborare mai strânsă a specia-

liştilor din R. Moldova şi de peste 
hotare din diverse domenii ale 

ştiinţelor exacte şi mai puţin 
exacte, a declarat Preşedin-
tele interimar al RM, dl 

Ghimpu
mentului. 

În opinia şefului statului, cu-
noaşterea aprofundată a acestei 
culturi este foarte importantă şi 

noi trebuie să fim mândri că aici a 
apărut cea mai importantă şi avansa-
tă cultură neolitică din întreaga lume. 
„Am putea spune că este o popu-

laţie care a dat naştere civilizaţiei 
europene, găsind continuitate în 
cultura românească. Elementele 
de port popular, ceramica meşte-

rilor populari din satele noastre mai 

istorie nouă româneasc
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Membrii Catedrei 
„Studiul şi tehnologia 
materialelor”, cu sinceră 
recunoştinţă a meritu-
lui şi aportului deosebit 
în cercetarea ştiinţifică, 
educarea profesională şi 
spirituală a studenţilor, 
inginerilor, lectorilor uni-
versitari exprimă cordiale 

felicitări conf. univ., dr. Oledii DERID cu ocazia 
împlinirii a 85 de ani.

Biografia omagiatului abundă de momen-
te cruciale: războiul, lagărul de concentrare 
nazist, centrul de filtrare sovietic, represaliile, 
dar şi o strălucită realizare pe plan profesional 
şi familial. S-a născut la 2 august 1925 în or. 
Harkov, Ucraina. În 1950 obţine atestatul de 

studii medii, iar în 1955 – diploma roşie (cu 
eminenţă) a Facultăţii de Fizică a Universităţii 
de Stat din Chişinău. În vara a.1964 este in-
vitat la zidirea temeliei Institutului Politeh-
nic din Chişinău, fiind numit şef al Catedrei 
„Tehnologia construcţiilor de maşini”, iar în 
1965 vine în fruntea Catedrei „Tehnologia 
materialelor”, pe care o conduce timp de 10 
ani. În 1966, sub conducerea primului rector 
al Politehnicii S. Rădăuţan, a susţinut teza de 
doctor în ştiinţe fizico-matematice. În 1968, 
din iniţiativă d-lui, la catedră a fost creată di-
recţia ştiinţifică „Metale şi aliaje de puritate 
înaltă”, după care s-a deschis şi doctorantura 
în domeniul cercetării materialelor-semicon-
ductorilor. În prezent activează la catedră în 
calitate de inginer şi prin cumul – conferen-
ţiar universitar.

Aniversări
Oledii DERID – 85

Dl Anatolie Casian, prof. univ., dr. hab., şef 
al Catedrei „Mecanica Teoretică”, acad. al Aca-
demiei Internaţionale de Termoelectricitate, 
m. c. al Academiei Americano-Române de Arte 
şi Ştiinţe, Laureat al Premiului Naţional în Do-
meniul Ştiinţei şi Tehnicii, a celebrat de curând 
75 ani de la naştere.

S-a născut în s. Colicăuţi, r. Briceni, într-o fa-
milie de învăţători. După absolvirea cu medalie 
de argint a Şcolii Medii nr. 2 din Edineţ, este în-
matriculat la Universitatea de Stat din Chişinău, 
specialitatea fizica teoretică. Pentru rezultate 
deosebite la învăţătură i-a fost acordată bursa 
Lenin, cea mai înaltă apreciere de pe atunci. În 
1965 susţine teza de doctor în ştiinţe fizico-ma-
tematice sub conducerea acad. V. Moscalenco. 
În 1969, după revenirea din Algeria, căci a fost 
şi acolo, la invitaţia rectorului S. Rădăuţanu, se 
transferă la Institutul Politehnic din Chişinău în 
postul de şef al Catedrei „Mecanica Teoretică”. 

În 1976 se transferă la Fi-
liala din Moldova a Insti-
tutului de Surse Electrice 
al Asociaţiei Ştiinţifice şi 
de Producţie „Kvant” din 
Moscova, iniţial ca cer-
cetător ştiinţific superior, 
apoi – şef de laborator şi 
director-adjunct pentru 
munca ştiinţifică. În această perioadă stabileş-
te relaţii de colaborare în domeniul termoelec-
tricităţii cu mulţi savanţi din Moscova, în parti-
cular cu prof. Z. Daşevski, cu care colaborează 
până în prezent. Au publicat împreună multe 
lucrări ştiinţifice, inclusiv o monografie. În 1982 
a fost ales prin concurs şef al Catedrei „Meca-
nica Teoretică” a UTM, unde activează până în 
prezent, fiind reales prin concurs de mai multe 
ori. Are publicaţii recente în cele mai prestigi-
oase reviste ştiinţifice internaţionale.

Anatolie CASIAN – 75

La onorabila vârstă de 
70 de ani, cu o experienţă 
de 42 de ani de activitate 
pedagogică şi ştiinţifică, 
dl Mihail Gheţiu, conf. 
univ., este recunoscut 
drept unul dintre cei mai 
buni profesori în dome-
niul chimiei organice.

S-a născut la 6 octombrie 1940 în or. Ca-
hul. După absolvirea şcolii medii (1957), îşi 
continuă studiile la Institutul de Chimie şi 
Petrol din Baku, după care urmează docto-
rantura la Institutul de Petrochimie al AŞ din 
Moscova. În 1969 susţine teza de doctor „Sin-

teza oxidului de aluminiu activ microsferic şi 
a catalizatorilor alumooxidici”. Din 1968 acti-
vează la Catedra de Chimie Organică a UTM.  
Pe parcursul anilor a îndeplinit diferite func-
ţii: lector superior, conferenţiar, prodecan al 
FTMIA. Este autor a două manuale universi-
tare: „Chimie organică” (2000) şi „Chimia lem-
nului” (2010), a peste 100 de publicaţii ştiin-
ţifice, metodico-ştiinţifice şi didactice, deţine 
brevete în domeniul sintezei catalizatorilor şi 
tehnologiei unor compuşi organici cu activi-
tate biologică.

Colectivul Catedrei de Chimie exprimă sin-
cere felicitări jubiliarului, dorindu-i sănătate, 
răbdare, succese în toate!

Mihail GHEŢIU – 70

Dl Pavel Lepşii, şef laborator încercări 
la Catedra „Construcţii şi mecanica structu-
rilor”, Facultatea Cadastru, Geodezie  şi Con-
strucţii, a împlinit impunătoarea vârstă de 
70 de ani. 

Este unul din veteranii catedrei, activând 
în cadrul UTM peste 45 de ani, de la înfiinţarea 
în 1964 a Politehnicii. 

În cadrul catedrei s-au efectuat multe în-
cercări a materialelor şi elementelor de con-

strucţii. Elaborarea şi 
confecţionarea utilajului 
respectiv pentru labora-
toare în mare parte apar-
ţine dlui P. Lepşii. 

Cu ocazia jubileului, 
colectivul Catedrei CMS 
îi doreşte colegului sep-
tuagenar multă sănătate 
şi realizarea tuturor dorinţelor! La mulţi ani!

Pavel LEPŞII – 70

Corpul profesoral al 
Catedrei „Utilaj Tehnolo-
gic Industrial” şi al FIMM 
îl felicită pe dl dr. conf. 
univ. Anatol Beşetea, 
cu ocazia remarcabilei 
aniversări de 70 de ani, 
urându-i multă sănătate 
şi satisfacţii sufleteşti.

Născut la 1 octombrie 1940, or. Kotovsk, re-
giunea Odesa. În 1959 a absolvit Tehnicumul de 

Transport Auto din Chişinău; în 1972 este înma-
triculat la studii de doctorat în cadrul Universi-
tăţii Tehnice „Bauman” din Moscova, iar în 1980 
susţine teza în domeniul dinamicii maşinilor. În 
1962-1970 activează la Catedra „Automatică şi 
Tehnică de Calcul”, Institutul Politehnic din Chi-
şinău, în 1971-1984 – la Catedra „Construirea şi 
Producerea Aparatajelor”, iar din 1985 – la Ca-
tedra „Utilaj Tehnologic Industrial”, FIMM, ma-
nifestându-şi din plin abilităţile organizatorice, 
pertinenţa, perseverenţa.

Anatol Beşetea – 70

21 noiembrie 2010 este o zi importantă 
pentru FIMM, fiind marcată de jubileul de 60 
de ani a decanului Vasile CARTOFEANU.

În 1972 a absolvit Institutul Politehnic din 
Chişinău, devenind inginer mecanic în maşini 
şi instalaţii frigorifice. A rămas la Alma Mater 
în calitate de lector la Catedra „Maşini şi Insta-
laţii Frigorifice”, în 1987 – transferat la Institu-
tul Unional de Cercetări Ştiinţific din Industria 
Horticolă, iar în 1996 susţine teza de doctor în 
ştiinţe tehnice. În acelaşi an devine conferen-
ţiar universitar la Institutul Politehnic, în 2003 
– şef al Catedrei „Utilaj Tehnologic Industrial”, 
iar în 2005 a fost ales decan al FIMM, fiind rea-

les în această funcţie în 
2010.

Menţionând cali-
tăţile sale de bun or-
ganizator, talentul de 
manager, perseverenţa, 
obiectivitatea, capaci-
tatea enormă de lucru, 
colectivul FIMM şi al Ca-
tedrei „Utilaj Tehnologic Industrial” îl felicită 
cordial cu ocazia jubileului, dorindu-i multă 
dragoste, bucurii, gânduri senine, lumină în 
suflet, speranţă într-un viitor mai bun. LA 
MULTI ANI!

Vasile CARTOFEANU – 60

Organizaţia Naţiunilor Unite pentru 
Educaţie, Ştiinţă şi Dezvoltare (UNESCO) 
este interesată în propagarea predării filo-
sofiei în diferitele ei forme şi direcţii, ceea ce 
şi-a găsit formularea în Strategia înterramu-
rală a filozofiei, adoptată la cea de-a 171-a 
Reuniune a Comitetului executiv al UNESCO 
în anul 2005.

Tot atunci, în 2005, a fost adoptată ho-
tărârea cu privire la marcarea anuală a Zilei 
Mondiale a Filozofiei în cinstea zilei de naştere 
a celebrului filozof grec Socrate. O zi aproxi-
mativă, dacă ţinem cont că această persona-
litate emblematică a filozofiei, căreia diverse-
le calendare îi dedică diferite date(15,17,18 şi 
21noiembrie), toate însă gravitând în perioa-

da celei de-a treia săptămâni a lui noiembrie 
(sub semnul misteriosului Scorpion).

Cu această ocazie, din partea Asociaţiei 
Filozofilor din Moldova, ţin să felicit studen-
ţii, doctoranzii, corpul didactic-profesoral 
al UTM şi să amintesc afirmaţia filozofului 
român Ştefan Munteanu: „Prezenţa „răului” 
în lume este reperul necesar pentru căutarea 
şi descoperirea „binelui”. Şi tocmai pentru în-
ţelegerea acestui adevăr avem nevoie de filo-
zofie. Filozofia nu promite binele absolut, dar 
nici nu putem înainta către bine fără judecata 
filosofică”. 

Ecaterina LOZOVANU, 
conf.,univ., 

Catedra Ştiinţe Socio-Umaniste

Ziua Mondială a Filozofiei
Înţelepciunea e pentru toţi

Biblioteca tehnico-ştiinţifică a UTM a or-
ganizat o interesantă întâlnire a studenţilor 
cu profesori excelenţi în domeniul inventi-
cii. În faţa studenţilor de la diferite facultăţi 
au vorbit dnii Valeriu Dulgheru, prof. univ., 
dr. hab., Ilie Botez, prof. univ., dr. hab., Ion 
Dicusară, lector superior, dr., Alexandru 
Olevschi, lector superior.

În cuvântul de deschidere, dna Zinaida 
Stratan, directoarea Bibliotecii, a menţionat 
că universitatea noastră, având un caracter 
pur tehnic, în mod logic trebuie să educe 
spiritul de inventică, ceea ce şi face – în ca-
drul unor atare întâlniri ale studenţilor cu 
inventatorii de la UTM.

Dl Valeriu Dulgheru, părintele spiri-
tual al cursului „Creativitatea Tehnică”, a 
dezvăluit diferite faţete ale activităţii in-
ginereşti-tehnice – inventica. La Catedra 
„Teoria Mecanismelor şi Organe de Maşini”, 
pe care o conduce, funcţionează un cerc 
de inventică, iar tinerii profesori crescuţi 
aici, inclusiv prin atragerea în activitatea 
de creativitate tehnică, sunt cunoscuţi la 
toate cele 10 facultăţi ale UTM. Dl Dulghe-
ru a prezentat o listă a domeniilor în care ar 
trebui să se manifeste studenţii UTM prin 

efortul lor inventiv. În capul listei – ener-
giile regenerabile, dat fiind că cele fosile 
(petrolul, cărbunele etc.) sunt pe cale de 
epuizare.

Tânărul lector Ion Dicusară are deja în 
palmares un număr important de invenţii 
– cca 25-26. El i-a îndemnat pe studenţi să 
se lanseze pe plan inventic, dând dovadă 
de curaj, imaginaţie, cunoştinţe tehnice. De 
asemenea, studenţii ar putea accede şi în 
Cercul inventatorilor de la catedra condusă 
de dl Dulgheru. 

Un alt tânăr lector, Alexandru Olevschi, 
le-a sugerat studenţilor cum ar trebui să 
arate un plan care indică paşii spre o inven-
ţie. Pentru un inginer cu o gândire specific 
tehnică, ar fi obligatorie tendinţa lui de a in-
venta, de a căuta soluţii tehnice noi pentru 
a contribui la ameliorarea unui proces de 
caracter industrial. 

Profesorii-inventatori au împărtăşit şi 
unele crâmpeie din activitatea lor inventa-
torică. Din partea studenţilor a vorbit Denis 
Bogdan de la FIMM, dânsul demonstrând o 
bună cunoaştere a istoriei inventicii. Un in-
teresant discurs la temă a ţinut şi dna Elena 
Plăcintă, bibliograf principal.

Colocviu
Creativitatea în tehnică – 

i n v e n t i c a

Naţionale Universitare
Pe 6-8 octombrie 2010 s-a desfăşurat Campionatul Naţional Universitar 

de şah. Din 8 echipe participante, reprezentanta UTM s-a clasat pe locul III, 
acumulând 17 puncte.

Componenţa echipei: candidatul în maestru în sport, Iuliana Popa (FCIM), 
Alexandru Talmaci, Alexandru Bianchin, Dumitru Focşa (FCGC).

Cupa Republicii Moldova
Pe 9 octombrie 2010s-au desfăşurat competiţii de powerlifting în cadrul 

Cupei Republicii Moldova. Echipa UTM a ocupat locul II.
Posesorii Cupei la individual: Alexandru Atamuratov (FIMM), CMS, cate-

goria 75 kg; Pavel Ghetman (FCIM), CMS, categoria 60 kg.

Mondiale Universitare
Pe 10-20 septembrie 2010, în Polonia, s-a desfăşurat Campionatul Mondial 

Universitar la probele de tir. În componenţa selecţionatei studenţeşti a RM a 
participat studenta de la FIU Marina Zgurscaia, maestru în sport, candidat 
pentru participare la Jocurile Olimpice 2012. 

La proba tir cu pistol Marina s-a clasat pe locul 19 din 35 participanţi.

Fiecare participant va pu-
tea opta pentru una sau mai 
multe activităţi din lista celor 
organizate: 

- Team Design: câteva 
echipe concurează în realizarea unui dispo-
zitiv, având la îndemână materiale convenţi-
onale (hârtie, bandă adezivă) şi fiind limitaţi 
în timp;

- Dezbateri: echipe a câte trei persoane par-
ticipă la un turnament de confruntări oratorice, 
în care trebuie să convingă juriul şi spectatorii că 
moţiunea pusă în discuţie e adevărată sau falsă;

- Traininguri de abilităţi personale: vei be-
neficia de ghidare şi exersare în arta oratorică;

- Traininguri tehnice: o 
ofertă extraordinară de alfabe-
tizare în soft-uri utile;

- Concurs de design: îţi 
propunem o temă şi tu creezi un 

concept, pornind de la ideea respectivă;
- Concurs de Artă Culinară: arată lumii 

cât de bine ştii să găteşti, având la dispoziţie 
un număr limitat de produse;

- Vânătoarea de fotografii: concurs de fo-
tografii pe o temă anumită, executate în timp 
limitat; 

- Concurs de spot-uri video: elaborează 
un spot video pe o temă anumită, în timp li-
mitat.

Vrei să-ţi reîncarci bateriile înainte de sesiune? 
BEST Chişinău îţi oferă o sursă de energie deosebită!

Participă la cea de-a II-a ediţie a Festivalului Tehnic BeeTech!

Nu ezita! Câștigă doar cei care încearcă! 
BEST – Board of European Students of Tehcnology – este o organizaţie studenţească de 

nivel european, apolitică şi non-profit ce are ca scop dezvoltarea personală a studenţilor şi facili-
tarea relaţiei dintre studenţi, companii şi universităţi. Echipa BEST

Festivalul va avea loc între 27 noiembrie şi 12 decembrie 2010.
Poţi aplica de pe 9 noiembrie pe best.utm.md/beetech. 
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De mai mulţi ani, Serafim
Urechean, cunoscut om 

politic, adună o colecţie de tehnică 
retro. Fiind de profesie inginer, el ma-
nifestă un viu interes faţă de relicvele 

legate de progresul tehnic. Cunos-
cându-i pasiunea, prietenii şi colegii 

îi dăruiesc diverse rarităţi tehnice. 
Colecţia creşte. Urechean a decis să 

o pună la dispoziţia publicului larg în 
cadrul unui viitor Muzeu Politehnic, 
pe care intenţionează să-l deschidă 
la Chişinău, oraş pe care l-a condus 

timp de 11 ani.

Maşina de cusut „Zinger” îmi răscoleşte 
scumpe amintiri – la asemenea maşini se 
cosea pe timpul copilăriei mele. Îmi plac şi 
motocicletele „Minsk”, „IJ-49”. Am multe mo-
dele de telefoane mobile, începând de la 
primul, ridicol de mare, asemănător cu un 
hârleţ. Dar cea mai scumpă relicvă pentru 
mine este vechiul tractor „Universal”, care 
a stat ani buni pe un postament în centrul 
satului meu de baştină Larga. Copil fiind, îl
desfăceam şi-l asamblam la loc până la ulti-
mul şurubaş… Tractorul a fost cumpărat în 
1940, la Cernăuţi, cu 30 mii de ruble de către 
Macarie Clim, ţăran din partea locului. Deoa-
rece nu ştia să-l conducă, l-a adus în sat tras 
de trei boi. Apoi, după ce a studiat maşina, 
lucra pământul său şi al oamenilor. Plimba 
cu tractorul copiii satului, care alergau me-
reu după el. În 1949, când s-a creat colhozul 
„Grănicerul”, Clim a fost nevoit să cedeze 
tractorul... La începutul anilor ’70 veteranul 
de fier a fost instalat pe un postament în
parcul auto al colhozului, apoi transferat în 
centrul satului. În 1973, la 1 mai, tractorul a 
fost coborât de pe postament, moş Macarie 
l-a pornit şi a condus parada.

În parcul de troleibuze există un trolei-
buz vechi şi un tramvai, iar la gară – o lo-
comotivă de epocă. Eu unul am în posesie 
câteva automobile retro. Ar fi nedrept ca
aceste maşini să stea departe de ochii lumii, 
doar tehnica este acelaşi produs inestima-
bil al geniului uman, la fel ca şi operele de 
artă plastică, de cinema sau teatru. Deşi ne 
schimbă radical viaţa şi evoluăm datorită 
progresului ei, tehnica adeseori e cuprinsă 
de anonimat, ne amintim rar de creatorii 
ei, de ingineri, savanţi, inventatori. Nu e co-
rect.

Bunăoară, se ştie că microscopul a fost 
inventat de Anton van Leeuwenhoek. Dar 
ce ştim despre autorul maşinii de tăiat piatră 
KMG? Creatorul acesteia se numea Galanin. 

Invenţia lui a lichidat munca manuală în ca-
rierele de piatră. Dacă pe timpuri la mina din 
Cricova minerii tăiau manual câte 15-20 de 
blocheţi pe zi, graţie maşinii KMG produc-
tivitatea extragerii blocheţilor în URSS a 
sporit de 17 ori! Cu regret, nu cunosc nimic 
despre inventatorul Galanin, dar ştiu că fiica
lui Galanin a lucrat la UTM.

Constructorii din Chişinău Valeriu Co-
ţofană şi Victor Morari au adus pentru vii-
torul Muzeu Politehnic un patefon sovietic 
în funcţiune PT-3 „Molot”. Potrivit ştampi-
lei din paşaportul aparatului, acesta a fost 
cumpărat în 1956. Are chiar şi un set de ace 
de rezervă! Patefonul este o versiune porta-
tivă a gramofonului, inventat de compania 
DECCA în 1913, pentru aplicare în condiţii 

de campanie de forţele armate ale Angliei. 
A căpătat o largă răspândire în anii ’40-’60, 
fiind înlocuit ulterior de electrofon. Denu-
mirea de patefon provine de la numele fir-
mei producătoare „Pate”.

Consider necesar ca în viitorul Muzeu 
Politehnic să fie expuse şi materiale despre
ingineri, savanţi iluştri, care au contribuit la 
construcţia şi amenajarea Chişinăului. Avem 
multe asemenea personalităţi. Nicolae Co-
dreanu, matematician, om de cultură, ilu-
minist, fondator al Societăţii matematicieni-
lor. Fiu de moşier de pe la Leuşeni, a absolvit 
Gimnaziul gubernial din Chişinău (amplasat 
în actuala clădire a Muzeului de Istorie). În 
1873, la solicitarea guvernatorului Basara-
biei Şebeko, a deschis la Chişinău o şcoală 
reală, lângă Biserica Sf. Pantelimon. În 1895-
96, după proiectul lui, a fost înălţată clădirea 
şcolii tehnice (azi – clădirea Facultatea de 
Litere a USM). În 1897 din iniţiativa lui a fost 

creat gimnaziul industrial. A fondat la Chi-
şinău Societatea istorico-arhivistică, fiind
primul ei preşedinte. A editat prima revistă 
ştiinţifică. Fiul său, Eugen Codreanu, a fost 
profesor, director al Şcolii de vinificaţie.

Ministrul finanţelor din Rusia ţaristă, 
Serghei Vitte, a făcut studii la Chişinău. 
În memoriile sale, scrie că a învăţat cu fra-
tele său la Tbilisi, apoi la Odesa, unde li s-a 
spus că cele mai bune studii se fac la Chi-
şinău. Apropo, la Chişinău a existat cel mai 
bun observator astronomic în tot imperiul 
rus. Vitte a ajuns ministru al finanţelor. A
patronat şi Ministerul Comunicaţiilor. Vizita 
des Basarabia, în timpul lui a fost construit 
drumul de fier până la Ungheni şi tronsonul
Bender-Reni.

Construcţia Catedralei Mitropolitane din 
Chişinău a fost condusă de inginerul von 
Dietrich, mormântul lui s-a păstrat la cimi-
tirul armenesc. 

După proiectele arhitectului, ingineru-
lui-constructor Vladimir Ţâganko a fost 
construit blocul nr.1 al USM, Muzeul de et-
nografie, Şcoala reală, clădirea Sfatului Ţării
(azi – Academia de Arte).

Personalităţi marcante au fost fraţii geme-
ni Draganov, născuţi în 1920. Gleb a fost aca-
demician, specialist în electrotehnică în Ro-
mânia, Boris – şef al Catedrei de Termotehnică 
la Academia de Ştiinţe Agricole din Ucraina. 

Primul preşedinte al Sfatului Ţării, Ion In-
culeţ, a fost conferenţiar de fizică teoretică
la Universitatea din Sankt Petersburg, spe-
cialist în teoria relativităţii, devenind aca-
demician în România. Fiul lui, de asemenea 
Ion Inculeţ, a condus în Canada un mare 
laborator de electrotehnică. 

Constantin Stere este cunoscu ca revo-
luţionar, jurist, rector al Universităţii Iaşi. Fe-
ciorul său, Roman Stere, a fondat Institutul 
de Ştiinţe Electrotehnice Bucureşti. 

Anatol Drăguţă, inginer-mecanic, crea-
tor al unor pompe originale, inclusiv pentru 
industria atomică şi puţuri de mare adânci-
me, originar din jud. Soroca. 

Gheorghe Gamov, fizician teoretician
sovietic şi american, astrofizician, are rădă-
cini basarabene. În 1933 a părăsit URSS, în 
1940 a obţinut cetăţenia SUA, a fost mem-
bru-corespondent al AŞ a URSS şi al Aca-
demiei Naţionale a SUA, s-a remarcat prin 
lucrări în mecanica cuantică, fizica atomică
şi nucleară, în astrofizică, cosmologie, biolo-
gie, primul a formulat clar problema codului 
genetic.

Muzee Politehnice există în multe ţări 
– Anglia, Austria, Cehia, Ungaria, Norvegia, 
Suedia, SUA, Japonia, Canada. În Europa, 
primul muzeu ştiinţifico-tehnic a fost creat
la Paris, în 1794, ideea aparţinând remarca-
bilului matematician Rene Descartes. Con-
form statutului Muzeului Politehnic din Ger-
mania, preşedinte de onoare al acestuia şi 
membri ai consiliului de administraţie sunt 
preşedintele federal şi cancelarul federal al 
Germaniei. Muzeul Politehnic din Moscova 
există de 130 de ani, dispune de o colecţie 
de 50 aparate de telegraf, 400 radiorecep-
toare, mii de microscoape, colecţii de unicat 
de aparate geodezice, cântare, negative ve-
chi; istoria poştei o reflectă ştampilele, sigi-
liile, cutiile poştale.

Dispunem şi noi de multe relicve ale 
ştiinţei şi tehnicii. Să le păstrăm, doar ele 
constituie experienţa colectivă a poporu-
lui, a cunoştinţelor şi abilităţilor lui. E im-
portant şi pentru consolidarea conştiinţei 
naţionale, pentru implementarea noilor 
tehnologii, în cele din urmă, pentru creşte-
rea statutului social al inginerilor, savanţi-
lor, inventatorilor, ca ei să nu plece peste 
hotare.

Mă adresez tuturor savanţilor, ingineri-
lor, constructorilor, vinificatorilor, colabora-
torilor AŞM, pedagogilor şi, în primul rând, 
absolvenţilor Universităţii Tehnice din Mol-
dova, printre care mă număr şi eu, să contri-
buim împreună la crearea Muzeului Politeh-
nic în Moldova, să participăm la colectarea 
exponatelor, de păstrarea cărora îmi asum 
responsabilitatea: AMN este dispusă să ofe-
re o încăpere pentru păstrarea acestor relic-
ve până la momentul când în capitală se va 
găsi un sediu potrivit. 

Serafim URECHEAN,
absolvent UTM

Chişinăul merită să aibă un Muzeu Politehnic

           
Centrul Universitar de Informare şi Orientare Profesională 

(CENIOP), Blocul de studii nr. 5, parter, str. Studenţilor, 9, de co-
mun acord cu Centrul de Formare Continuă organizează gratuit 
cursuri extracurriculare „Managementul carierei profesionale”, 
care vor contribui la începerea cu succes a carierei profesionale. 
Veţi fi familiarizaţi cu tehnica căutării reuşite a unui loc de muncă
şi administrarea timpului în acest scop, prezentarea şi comuni-
carea cu angajatorii, rolul şi metodica completării CV-ului, a unei 
scrisori de intenţie privind angajarea în muncă după absolvirea 
universităţii.

Persoanele interesate se pot înscrie la cursuri contactând tel. 
92-92-28 sau prin E-mail: ceniop_utm@yahoo.com, indicând: 
numele, prenumele, facultatea, grupa academică, anul de studii, 
datele de contact – telefonul sau adresa electronică.

Locul şi data desfăşurării cursurilor se vor comunica supli-
mentar – în funcţie de completarea grupelor. 

Stimaţi, studenţi şi masteranzi!
Nu rataţi şansa de a începe cu succes  

cariera profesională!

În atenţia studenţilor  
şi masteranzilor UTM!

În conformitate cu politica UTM în dome-
niul asigurării calităţii studiilor, „Planului de 
activităţi privind prevenirea şi contracararea 
corupţiei la UTM” şi excluderii fenomenelor 
negative prezente în societate, Senatul UTM 
a decis crearea adresei  e-mail: 

quality.utm@gmail.com

Orice persoană poate expedia la adresa 
sus menţionată sugestii, opinii şi informaţii 
ce pot contribui la menţinerea şi îmbunătăţi-
rea atmosferei în universitate. Mesajul va fi re-
cepţionat de o persoană obligată să respecte 
confidenţialitatea şi să transmită conţinutul 
respectiv factorilor de decizie ai UTM.

Pro Calitate În atenţia studenţilor şi angajaţilor UTM


